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FV/ac 

 

ACTA DE LA SESSIÓ ORDINÀRIA CELEBRADA PEL 
PLE DE L’AJUNTAMENT D’ALELLA 

 

IDENTIFICACIÓ DE LA SESSIÓ 
 

Caràcter: ordinari 

Data: 22 de maig de 2014 

Horari: de les 19 h 45 min a les 22 h 30 min 

Lloc: Sala de Sessions de la Casa de la Vila 

 

ASSISTENTS 
 

Sr. Marc Almendro i Campillo, regidor (ERC-SxA-AM) 

Sr. José Bardes Conesa, regidor (Gd’A) 

Sr. Francisco Javier Berzosa Hergueta, regidor (PP) 

Sra. Ana Fernández i Amela, regidora (ERC-SxA-AM) 

Sr. Andreu Francisco i Roger, alcalde-president (ERC-SxA-AM) 

Sr. Vicenç Llorca i Berrocal, regidor (CiU) 

Sra. Glòria Mans Cervantes, 3a tinent d’alcalde (PSC-PM) 

Sra. Mercè Marzo Gómez, regidora (Gd’A) 

Sra. Maria Isabel Nonell i Torras, regidora (ERC-SxA-AM) 

Sra. Rosa Rubio i Munné, regidora (CiU) 

Sr. Frederic Salas i Mañas, 2n tinent d’alcalde (ERC-SxA-AM) 

Sra. Maria Teresa Vilaró i Comas, regidora (ERC-SxA-AM) 

Sra. Cristina Xatart i Alzina, 1a tinent d’alcalde (CiU)  

 

Assistits pel sotasignat secretari general de la Corporació, Sr. Félix-José Valdés Conde. 

 

Assisteix a la sessió la Interventora de Fons, Sra. Cristina Calle Sanz. 
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ORDRE DEL DIA 
 

1.- Aprovació de l’esborrany de l’acta de la sessió ordinària celebrada el dia 27 de 

març de 2014. 

2.- Aprovació de l’esborrany de l’acta de la sessió extraordinària celebrada el dia 30 

d’abril de 2014. 

3.- Encàrrec d’estudi jurídic sobre la possibilitat que l’apartat VI dels escrits R.E. 

1778/2014 al 1782/2014, presentats pel Sr. Antoni Durall Serra, en 

representació de RIALS, S.A., constitueixi un delicte de coaccions als regidors 

d’aquest Ajuntament. 

4.- Informe d’Intervenció corresponent a la remissió al Ministeri d’Hisenda i 

Administracions Públiques de l’execució trimestral del quart trimestre del 2013. 

5.- Informe d’Intervenció corresponent a la remissió al Ministeri d’Hisenda i 

Administracions Públiques de l’execució trimestral del primer trimestre del 2014. 

6.- Escrit R.E. 391/2014 del Consell Comarcal del Barcelonès sobre extinció del 

Consorci del Govern Territorial de Salut del Barcelonès Nord i Baix Maresme. 

7.- Decret de l’Alcaldia núm. 336/2014, de 31 de març, pel qual s’aprova el pla 

pressupostari a mig termini per al període 2015 a 2017. 

8.- Informe d’Intervenció i Tresoreria sobre compliment de terminis per al 

pagament d’obligacions pendents corresponent al primer trimestre de 2014. 

9.- Proposta de l’Alcaldia sobre aprovació de l’expedient de modificació de crèdit 

núm. 8/2014. 

10.- Proposta de l’Alcaldia sobre aprovació provisional del Pla d’Ordenació 

Urbanística Municipal d’Alella. 

11.- Proposta de la regidoria d’Equitat sobre aprovació del protocol per a l’abordatge 

de la violència envers les dones. 

12.- Moció dels grups municipals d’ERC-SxA-AM, CiU, PSC-PM i Gd’A de suport a la 

continuïtat de la cooperació municipal al desenvolupament. 

Precs i preguntes. 
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DESENVOLUPAMENT DE LA SESSIÓ 
 

Al poble d’Alella, el dia 22 de maig de dos mil catorze, essent les 19 hores 45 minuts, a 

la Sala de Sessions de la Casa de la Vila i sota la Presidència de l’Il·lm. Sr. alcalde, 

Andreu Francisco i Roger, es reuneix el Ple de l’Ajuntament en sessió pública ordinària. 

 

Constatada l’existència del quòrum necessari per a la seva vàlida constitució, l’alcalde 

obre la sessió. 

 

El Sr. alcalde manifesta que en primer lloc es volia excusar davant del públic per 

l’endarreriment a l’hora de començar aquesta sessió plenària. Això ve motivat per una 

reunió que han mantingut tots els regidors d’aquest Consistori per tal de valorar un escrit 

que han rebut en el dia d’avui, tots i cadascun dels diferents grups municipals, enviat per 

l’empresa RIALS, S.A., que en el seu punt sisè diu el següent: “Que, per el suposat cas que 

els Regidors del Ple municipal decideixin obviar aquest pronunciament judicial vinculant per 

a l’Ajuntament, tot i haver estat oportunament advertits, llavors RIALS, S.A. anuncia des 

d’aquest moment l’exercici de les accions jurídiques de tot tipus, incloses les relatives a 

possibles responsabilitats penals o en l’exercici de càrrec públic (articles 404 - que és el de 

prevaricació - i 410 - que és el desobediència a l’autoritat- del Codi Penal vigent), per a la 

defensa dels seus drets i interessos.” Aquest escrit entrat per Registre d’Entrada, a vuit 

hores d’aquesta sessió plenària, entenen que el que pretén és un exercici de pressió a la 

lliure voluntat dels regidors d’aquest Ajuntament, coaccionar els que són els 

representants de la voluntat del poble, per tal que no donin suport, no votin 

favorablement a l’aprovació provisional del nou Pla d’Ordenació Urbanística. És per això 

que, després d’haver estat tots reunits, proposarien que per urgència incloguessin un 

punt que seria el primer d’aquest Ple, que vindria a dir que aquest Ajuntament estudiarà 

o decideix estudiar accions legals davant d’aquesta propietat i de tothom que hagi pogut 

participar en aquest escrit per possibles coaccions a l’autoritat pública. I acordarien 



4 

 

encarregar un estudi jurídic per tal de valorar si això pot portar a emprendre alguna acció 

legal contra aquesta empresa i la gent que ha participat en aquest escrit.  

 

El Sr. secretari manifesta que, en primer lloc, s’hauria de votar per part del Ple la inclusió 

al l’ordre del dia d’aquesta proposta de l’Alcaldia consensuada com a tràmit d’urgència, i 

posteriorment l’aprovació d’aquesta proposta. 

 

 

A continuació, la Presidència sotmet a votació la inclusió d’aquesta proposta com a punt 

número 1 de l’ordre del dia, la qual s’aprova per unanimitat. 

 

 

A continuació es passen a tractar els assumptes inclosos a l’ordre del dia, recaient sobre 

aquests punts els acords que a continuació s’indiquen: 

 

1.- ENCÀRREC D’ESTUDI JURÍDIC SOBRE L’APARTAT VI DELS ESCRITS R.E. 1778/2014 

AL 1782/2014, PRESENTATS PEL SR. ANTONI DURALL SERRA, EN REPRESENTACIÓ DE 

RIALS, S.A.-  A proposta de la Presidència, el Ple, per unanimitat, acorda encarregar un 

estudi jurídic per a valorar si davant les manifestacions contingudes en l’apartat VI dels 

escrits R.E. 1778/2014 al 1782/2014, de 22 de maig, presentats pel Sr. Antoni Durall 

Serra, en representació de RIALS, S.A., es poden emprendre accions legals per possibles 

coaccions als regidors que integren el Ple municipal. 

 

 

2.- APROVACIÓ DE L’ESBORRANY DE L’ACTA DE LA SESSIÓ ORDINÀRIA CELEBRADA EL 

DIA 27 DE MARÇ DE 2014.- El regidor Sr. Llorca manifesta que a la pàgina 20, a la línia 

7, quan es refereix a l’acció de la Mancomunitat de Catalunya i a l’acció del seu president 

diu que una de les coses que va fer la Mancomunitat va ser “plantar la xarxa de 

biblioteques” i hauria de dir “implantar la xarxa de biblioteques” perquè tot i que 
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metafòricament també seria plantar-les però el sentit exacte hauria de ser implantar la 

xarxa de biblioteques.  

 

 

La Presidència sotmet a votació l’aprovació de l’acta de la sessió ordinària de 27 de març 

de 2014, la qual  s’aprova per unanimitat amb l’esmena del regidor Sr. Llorca. 

 

 

3.- APROVACIÓ DE L’ESBORRANY DE L’ACTA DE LA SESSIÓ EXTRAORDINÀRIA 

CELEBRADA EL DIA 30 D’ABRIL DE 2014.- El Sr. alcalde manifesta que va ser el Ple per 

a l’elecció dels membres de les Meses per a les Eleccions Europees. 

 

 

La Presidència sotmet a votació l’aprovació de l’acta de la sessió extraordinària de 30 

d’abril de 2014, la qual  s’aprova per unanimitat. 

 

 

4.- INFORME D’INTERVENCIÓ CORRESPONENT A LA REMISSIÓ AL MINISTERI D’HISENDA 

I ADMINISTRACIONS PÚBLIQUES DE L’EXECUCIÓ TRIMESTRAL DEL QUART TRIMESTRE 

DEL 2013.- El Sr. alcalde ret compte d’aquest informe d’Intervenció, el qual literalment 

diu: 

 

De conformitat amb allò establert a l'article 16 de l’Ordre HAP/2105/2012, d’1 

d’octubre, per la qual es desenvolupen les obligacions de subministrament 

d’informació previstes en la Llei Orgànica 2/2012, de 27 d’abril, d’Estabilitat 

Pressupostària i Sostenibilitat Financera;  

 

NORMATIVA APLICABLE: 
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- Llei Orgànica 2/2012, de 27 d’abril, d’Estabilitat Pressupostària i Sostenibilitat 

Financera. 

- Ordre HAP/2105/2012, d’1 d’octubre, per la qual es desenvolupen les 

obligacions de subministrament d’informació previstes en la Llei Orgànica 

2/2012, de 27 d’abril, d’Estabilitat Pressupostària i Sostenibilitat Financera. 

- Base 47a de les Bases d’Execució del Pressupost de 2014. 

 

Primer.- D'acord amb l’Ordre HAP/2105/2012, abans de l’últim dia del mes 

següent a la finalització de cada trimestre de l’any s’ha de remetre la informació 

següent: 

 

- 1. L’actualització dels pressupostos en execució, incorporades les modificacions 

pressupostàries ja tramitades i/o les que està previst tramitar fins a final d’any, 

i de les previsions d’ingressos i despeses de les entitats subjectes al Pla general 

de comptabilitat d’empreses o a les seves adaptacions sectorials, i els seus 

estats complementaris. 

- 2. Les obligacions davant de tercers, vençudes, líquides, exigibles, no 

imputades a pressupost. 

- 3. La informació que permeti relacionar el saldo resultant dels ingressos i les 

despeses del pressupost amb la capacitat o necessitat de finançament, 

calculada de conformitat amb les normes del Sistema europeu de comptes. 

- 4. L’actualització de l’informe de la intervenció del compliment de l’objectiu 

d’estabilitat, de la regla de despesa i del límit del deute. 

- 5. Un resum de l’estat d’execució del pressupost acumulat a final de cada 

trimestre, dels ingressos i les despeses del pressupost, i dels seus estats 

complementaris, amb indicació dels drets recaptats de l’exercici corrent i dels 

exercicis tancats i les desviacions respecte a les previsions. 
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- Els estats d’execució, per al mateix període, dels ingressos i les despeses, per a 

les entitats subjectes al Pla general de comptabilitat d’empreses o a les seves 

adaptacions sectorials. 

- 6. La situació dels compromisos de despeses plurianuals i l’execució de l’annex 

d’inversions i el seu finançament. 

- 7. L’informe trimestral, regulat a l’article 4 de la Llei 15/2010, de 5 de juliol, 

de modificació de la Llei 3/2004, de 29 de desembre, per la qual s’estableixen 

mesures de lluita contra la morositat en les operacions comercials. 

- 8. Les actualitzacions del seu Pla de tresoreria i detall de les operacions de 

deute viu que ha de contenir almenys informació relativa a: 

- a) Calendari i pressupost de tresoreria que contingui els seus cobraments i 

pagaments mensuals per rúbriques incloent la previsió del seu mínim 

mensual de tresoreria. 

- b) Previsió mensual d’ingressos. 

- c) Saldo de deute viu. 

- d) Impacte de les mesures d’estalvi i mesures d’ingressos previstes i 

calendari previst d’impacte en pressupost. 

- e) Venciments mensuals de deute a curt i llarg termini. 

- f) Calendari i quanties de necessitats d’endeutament. 

- g) Evolució del saldo de les obligacions reconegudes pendents de pagament 

tant de l’exercici corrent com dels anys anteriors. 

- h) Perfil de venciments del deute dels deu anys vinents. 

- 9. Les dades d’execució previstes en els apartats 1 i 2 de l’article 7 relatives a 

les unitats integrants del sector administracions públiques de la comptabilitat 

nacional així com el nombre d’efectius referits a l’últim dia del trimestre 

anterior. 
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Segon.- La informació abans detallada es transmet en format electrònic a través 

de l’Oficina Virtual per a la Coordinació Financera amb les Entitats Locals, en els 

terminis que fixa el propi Ministeri per a cada tramesa. 

 

Tercer.- Els informes resum que es desprenen de les dades tramitades al Ministeri 

d’Hisenda i Administracions Públiques són els següent: 

 

Informe Avaluació – Resultat Estabilitat Pressupostària    

Entitat Ingrés no financer 
Despesa no 
financera 

Ajustos 
Operacions 
internes 

Capacitat / 
Necessitat de 
finançament 

Alella 10.769.303,57 10.462.677,24 0,00 0,00 306.626,33 
Capacitat / Necessitat de Finançament de la Corporació Local 306.626,33 

  

Informe de compliment de la Regla de la Despesa 

Entitat 
Despesa computable 

Liquidació ‘12 
 

Taxa de 
referència 

Augments / 
Disminucions 

Límit de la regla 
de la despesa 

Desp. Comp. 
Previsió Liquidació 

‘13 

Alella 9.443.020,52 9.603.551,87 0,00 9.603.551,87 9.601.389,51 

 

Informe del nivell de deute viu a final del període 

Entitat 
Deute a 

curt termini 
Emissions 
de deute 

Operacions 
amb entitats 

de crèdit 

Factoring / 
Avals / Altres 

operacions 

Amb 
Administracions 

Públiques 

Total Deute Viu 
a 31/12/2013 

Alella 0,00 0,00 2.741.970,40 0,00 0,00 2.741.970,40 

 

Quart.- S’adjunten com a annex tots els formularis tramitats al Ministeri 

d’Hisenda i Administracions Públiques.” 

 

 

El Sr. alcalde manifesta que amb la nova normativa que ha anat introduint el Ministeri 

d’Hisenda i Administracions Públiques, s’han de remetre trimestralment aquests informes, 

i entre d’altres coses s’ha d’indicar si es preveu que es complirà l’estabilitat 
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pressupostària o no, estat d’execució, ingressos, despeses. És una qüestió tècnica de la 

qual cal assabentar el Ple. 

 

 

El Ple acorda quedar assabentat de l’Informe d’Intervenció corresponent a la remissió al 

Ministeri d’Hisenda i Administracions Públiques de l’execució trimestral del quart 

trimestre del 2013. 

 

 

5.- INFORME D’INTERVENCIÓ CORRESPONENT A LA REMISSIÓ AL MINISTERI D’HISENDA 

I ADMINISTRACIONS PÚBLIQUES DE L’EXECUCIÓ TRIMESTRAL DEL PRIMER TRIMESTRE 

DEL 2014.- El Sr. alcalde ret compte d’aquest informe d’Intervenció, el qual literalment 

diu: 

 

“De conformitat amb allò establert a l'article 16 de l’Ordre HAP/2105/2012, d’1 

d’octubre, per la qual es desenvolupen les obligacions de subministrament 

d’informació previstes en la Llei Orgànica 2/2012, de 27 d’abril, d’Estabilitat 

Pressupostària i Sostenibilitat Financera;  

 

NORMATIVA APLICABLE: 

- Llei Orgànica 2/2012, de 27 d’abril, d’Estabilitat Pressupostària i Sostenibilitat 

Financera. 

- Ordre HAP/2105/2012, d’1 d’octubre, per la qual es desenvolupen les 

obligacions de subministrament d’informació previstes en la Llei Orgànica 

2/2012, de 27 d’abril, d’Estabilitat Pressupostària i Sostenibilitat Financera. 

- Base 47a de les Bases d’Execució del Pressupost de 2014. 

 

Primer.- D'acord amb l’Ordre HAP/2105/2012, abans de l’últim dia del mes 

següent a la finalització de cada trimestre de l’any s’ha de remetre la informació 
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següent: 

- 1. L’actualització dels pressupostos en execució, incorporades les modificacions 

pressupostàries ja tramitades i/o les que està previst tramitar fins a final d’any, 

i de les previsions d’ingressos i despeses de les entitats subjectes al Pla general 

de comptabilitat d’empreses o a les seves adaptacions sectorials, i els seus 

estats complementaris. 

- 2. Les obligacions davant de tercers, vençudes, líquides, exigibles, no 

imputades a pressupost. 

- 3. La informació que permeti relacionar el saldo resultant dels ingressos i les 

despeses del pressupost amb la capacitat o necessitat de finançament, 

calculada de conformitat amb les normes del Sistema europeu de comptes. 

- 4. L’actualització de l’informe de la intervenció del compliment de l’objectiu 

d’estabilitat, de la regla de despesa i del límit del deute. 

- 5. Un resum de l’estat d’execució del pressupost acumulat a final de cada 

trimestre, dels ingressos i les despeses del pressupost, i dels seus estats 

complementaris, amb indicació dels drets recaptats de l’exercici corrent i dels 

exercicis tancats i les desviacions respecte a les previsions. 

- Els estats d’execució, per al mateix període, dels ingressos i les despeses, per a 

les entitats subjectes al Pla general de comptabilitat d’empreses o a les seves 

adaptacions sectorials. 

- 6. La situació dels compromisos de despeses plurianuals i l’execució de l’annex 

d’inversions i el seu finançament. 

- 7. L’informe trimestral, regulat a l’article 4 de la Llei 15/2010, de 5 de juliol, 

de modificació de la Llei 3/2004, de 29 de desembre, per la qual s’estableixen 

mesures de lluita contra la morositat en les operacions comercials. 

- 8. Les actualitzacions del seu Pla de tresoreria i detall de les operacions de 

deute viu que ha de contenir almenys informació relativa a: 
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- a) Calendari i pressupost de tresoreria que contingui els seus cobraments i 

pagaments mensuals per rúbriques incloent la previsió del seu mínim 

mensual de tresoreria. 

- b) Previsió mensual d’ingressos. 

- c) Saldo de deute viu. 

- d) Impacte de les mesures d’estalvi i mesures d’ingressos previstes i 

calendari previst d’impacte en pressupost. 

- e) Venciments mensuals de deute a curt i llarg termini. 

- f) Calendari i quanties de necessitats d’endeutament. 

- g) Evolució del saldo de les obligacions reconegudes pendents de pagament 

tant de l’exercici corrent com dels anys anteriors. 

- h) Perfil de venciments del deute dels deu anys vinents. 

- 9. Les dades d’execució previstes en els apartats 1 i 2 de l’article 7 relatives a 

les unitats integrants del sector administracions públiques de la comptabilitat 

nacional així com el nombre d’efectius referits a l’últim dia del trimestre 

anterior. 

 

Segon.- La informació abans detallada es transmet en format electrònic a través 

de l’Oficina Virtual per a la Coordinació Financera amb les Entitats Locals, en els 

terminis que fixa el propi Ministeri per a cada tramesa. 

 

Tercer.- Els informes resum que es desprenen de les dades tramitades al Ministeri 

d’Hisenda i Administracions Públiques són els següent: 

 

Informe Avaluació – Resultat Estabilitat Pressupostària    

Entitat 
Ingrés no 
financer 

Despesa no 
financera 

Ajustos 
Operacions 
internes 

Capacitat / 
Necessitat de 
finançament 

Alella 10.459.984,87 10.927.716,06 12.260,52 0,00 -455.470,67 
D.O. Alella 64.600,00 35.000,00 0,00 45.400,00 75.000,00 

Capacitat / Necessitat de Finançament de la Corporació Local -380.470,67 
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Informe de compliment de la Regla de la Despesa 

Entitat 

Despesa 
computable 

Liquidació ‘13 
 

Desp. Comp. + 
Taxa increment 

PIB 

Augments / 
Disminucions 

Inversions 
financerament 

sostenibles 

Límit de la 
regla de la 
despesa 

Desp. Comp. 
Previsió 

Liquidació ‘14 

Alella 9.963.661,32 10.113.116,24 0,00 0,00 10.113.116,24 10.347.716,06 
D.O. Alella 84.227,09 85.490,50 0,00 0,00 85.490,50 25.700,18 

Total  10.047.888,41 10.198.606,74 0,00 0,00 10.198.606,74 10.373.416,24 

 

Informe del nivell de deute viu a final del període 

Entitat 
Deute a curt 

termini 
Emissions 
de deute 

Operacions amb 
entitats de crèdit 

Factoring / 
Avals / Altres 

operacions 

Amb 
Administracions 

Públiques 

Total Deute Viu 
a 31/12/2014 

Alella 0,00 0,00 2.741.970,40 0,00 0,00 2.741.970,40 
D.O. Alella 0,00 0,00 0,00 0,00 0,00 0,00 

Total  0,00 0,00 2.741.970,40 0,00 0,00 2.741.970,40 

 

Quart.- S’adjunten com a annex tots els formularis tramitats al Ministeri d’Hisenda 

i Administracions Públiques.” 

 

 

El Sr. alcalde manifesta que aquest punt és també assabentar de l’informe del primer 

trimestre de 2014. El del darrer trimestre no l’han pogut tenir fins que en el seu moment 

no tinguessin aprovada la liquidació com a tal. 

 

 

El Ple acorda quedar assabentat de l’Informe d’Intervenció corresponent a la remissió al 

Ministeri d’Hisenda i Administracions Públiques de l’execució trimestral del primer 

trimestre del 2014. 

 

 

6.- ESCRIT R.E. 391/2014 DEL CONSELL COMARCAL DEL BARCELONÈS SOBRE EXTINCIÓ 

DEL CONSORCI DEL GOVERN TERRITORIAL DE SALUT DEL BARCELONÈS NORD I BAIX 

MARESME.- El Sr. alcalde ret compte de l’escrit R.E. 391/2014, el qual literalment diu: 
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“El Ple del Consell Comarcal del Barcelonès ha adoptat, en sessió de data 26 de 

març de 2014, el següent acord:  

 

RESTAR ASSABENTAT que el Decret Llei 5/2013 de mesures de racionalització i 

simplificació de l'estructura del sector públic de la Generalitat de Catalunya que 

comportava l'extinció de la personalitat jurídica dels governs territorials de salut, 

va quedar derogat en no haver-se validat pel Parlament de Catalunya en el termini 

legalment establert.  

RESTAR ASSABENTAT, això no obstant, que els governs territorials de salut han 

quedat extingits per aplicació de la Disposició Addicional Tercera de la Llei 

2/2014 de mesures fiscals, administratives, financeres i del sector públic.  

CONFIRMAR en conseqüència l'extinció del Consorci del Govern Territorial de 

Salut del Barcelonès Nord í Baix Maresme en el que, participava el Consell 

Comarcal del Barcelonès juntament amb els Ajuntaments d'Alella, Badalona, El 

Masnou, Montgat, Sant Adrià de Besòs, Santa Coloma de Gramenet, Teià i Tiana, 

el Consell Comarcal del Maresme, el Departament de Salut de la Generalitat de 

Catalunya i el Servei Català de la Salut.  

NOTIFICAR aquest acord al Departament de Salut de la Generalitat de Catalunya, a 

les entitats locals integrades en el Consorci i a les persones físiques que en el seu 

dia havien estat designades per a representar-hi el Consell Comarcal del 

Barcelonès.  

 

Tot això us ho comunico, a reserva de la redacció que resulti de l'aprovació de 

l'acta, en compliment d'allò que determina l'article 58 de la Llei 30/92 de Règim 

Jurídic de les Administracions Públiques i del Procediment Administratiu Comú, 

segons redacció fixada per la Llei 4/1999 i segons l'article 206 del Reglament 

d'Organització, Funcionament i Règim Jurídic dels Ens Locals, del 28 de novembre 

de 1986.” 
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El Sr. alcalde manifesta aquesta acció que bàsicament és extingir aquest consorci del que 

formaven part, com a membres de la regió sanitària en la qual es troben inclosos, entén 

que ve fruit de les mesures que està prenent la Generalitat o de les instruccions que té de 

reduir el nombre de consorcis, en el qual participa o bàsicament on ostenta la posició 

majoritària i aquest és un dels que han decidit extingir.  

 

 

El Ple acorda quedar assabentat de l’escrit R.E. 391/2014 del Consell Comarcal del 

Barcelonès sobre extinció del Consorci del Govern Territorial de Salut del Barcelonès Nord 

i Baix Maresme. 

 

 

7.- DECRET DE L’ALCALDIA NÚM. 336/2014, DE 31 DE MARÇ, PEL QUAL S’APROVA EL 

PLA PRESSUPOSTARI A MIG TERMINI PER AL PERÍODE 2015 A 2017.- El Sr. alcalde ret 

compte del Decret de l’Alcaldia núm. 336/2014, el qual literalment diu: 

 

“DECRET DE L’ALCALDIA NÚM. 336/2014.- Atesos els següents ANTECEDENTS: 

 

En data 31 de març de 2014 s’emet l’informe d’Intervenció relatiu a l’elaboració 

del pla pressupostari a mig termini, coherent amb els objectius d’estabilitat 

pressupostària, del deute públic i la regla de la despesa. 

 

De conformitat amb allò que disposa la normativa vigent, s’ha elaborat el pla 

pressupostari a mig termini per als exercicis 2015 a 2017, prenent com a base el 

pressupost liquidat de l’exercici 2013 i la previsió de la liquidació de l’exercici 

2014. Així mateix, a l’informe d’Intervenció es detallen les hipòtesis que s’han 

considerat per a la seva realització. 
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Alhora, es considera que aquest pla pressupostari a mig termini està alineat amb 

els eixos d’actuació d’aquest mandat.  

 

Atesos els següents FONAMENTS DE DRET: 

 

L’article 29 de la Llei Orgànica 2/2012, de 27 d’abril, d’estabilitat pressupostària i 

sostenibilitat financera (LOEPSF), modificat per la Llei Orgànica 9/2013, de 20 de 

desembre, de control del deute comercial, estableix que les Administracions 

Públiques elaboraran un pla pressupostari a mig termini en el qual s'emmarcarà 

l’elaboració dels seus Pressupostos anuals i a través del qual es garantirà una 

programació pressupostària coherent amb els objectius d’estabilitat pressupostària 

i de deute públic.  

 

Els marcs pressupostaris a mig termini tindran un període mínim de 3 anys i 

contindran, entre altres paràmetres: 

 

- Els objectius d'estabilitat pressupostària, de deute públic i regla de la despesa 

de les respectives Administracions Públiques. 

 

- Les projeccions de les principals partides d'ingressos i despeses tenint en 

compte tant la seva evolució tendencial, és a dir, basada en polítiques no 

subjectes a modificacions, com l'impacte de les mesures previstes per al 

període considerat 

 

- Els principals supòsits en els quals es basen les esmentades projeccions 

d'ingressos i despeses. 

 

- Una avaluació de com les mesures previstes poden afectar  la sostenibilitat a 

llarg termini de les finances públiques. 
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L’article 6 de l’Ordre HAP/2105/2012, d’1 d’octubre, per la qual es desenvolupen 

les obligacions de subministrament d’informació previstes a la Llei Orgànica 

2/2012, de 27 d’abril, determinava l’obligació de remetre anualment abans del 15 

de març els marcs pressupostaris. 

 

La norma general estableix que, per aplicació de l’art. 32 de la LOEPSF, modificat 

per la Llei Orgànica 9/2013, de 20 de desembre, de control del deute comercial en 

el sector públic, en el supòsit que la liquidació pressupostària es situï en 

superàvit, es destinarà, en el cas de l’Estat, Comunitats Autònomes i Corporacions 

Locals, a reduir el nivell d'endeutament net sempre amb el límit del volum 

d'endeutament si fos inferior a l'import del superàvit a destinar a la reducció de 

deute. 

  

La nova disposició addicional sexta de la LOEPSF, que introdueix la Llei Orgànica 

9/2013, de 20 de desembre, de control del deute comercial en el sector públic, 

determina les regles especials per al destí del superàvit pressupostari, és a dir, la 

possibilitat d'invertir  quan es tracti d'ajuntaments que tinguin capacitat de 

finançament, romanent de tresoreria positiu, ràtio del deute viu inferior al 110% 

dels ingressos corrents liquidats en termes consolidats i període mig de pagament 

inferior a 30 dies. En aquests casos, podran invertir sempre i quan es destini el 

percentatge de superàvit necessari a amortitzar operacions d'endeutament per a 

què l'ajuntament no incorri en dèficits en termes de comptabilitat nacional.  

 

A la mateixa disposició, s'estableixen per a l'any 2014, les consideracions a tenir 

en compte en relació a la distribució d'aquest superàvit. 

 

En conseqüència, atesos els motius exposats, i en ús de les facultats que em 

confereix la legislació vigent, HE RESOLT: 
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PRIMER.- Aprovar el pla pressupostari a mig termini pel període 2015 a 2017, 

d’acord amb el següent detall: 

 

 PREVISIÓ PREVISIÓ PREVISIÓ 

INGRESSOS 2015 2016 2017 

Capítol 1 5.981.482,00 6.029.236,82 6.077.469,19 

Capítol 2 330.000,00 330.000,00 330.000,00 

Capítol 3 1.613.200,00 1.613.200,00 1.613.200,00 

Capítol 4 2.396.982,80 2.457.407,43 2.519.529,95 

Capítol 5 127.500,00 127.500,00 127.500,00 

Ingressos corrents  10.449.164,80 10.557.344,25 10.667.699,14 

Capítol 6 0,00 0,00 0,00 

Capítol 7 0,00 0,00 0,00 

Ingressos de capital    0,00    0,00    0,00 

Capítol 8 18.000,00 18.000,00 18.000,00 

Capítol 9 0,00 0,00 0,00 

Ingressos financers 18.000,00 18.000,00 18.000,00 

INGRESSOS TOTALS  10.467.164,80 10.575.344,25 10.685.699,14 

       

DESPESES 2015 2016 2017 

Capítol 1 3.594.557,27 3.612.530,06 3.648.655,36 

Capítol 2 5.824.040,28 5.853.160,49 5.882.426,29 

Capítol 3 78.000,00 78.000,00 78.000,00 

Capítol 4 560.735,00 560.735,00 560.735,00 

Despeses corrents  10.057.332,55 10.104.425,55 10.169.816,65 

Capítol 6 150.000,00 150.000,00 150.000,00 

Capítol 7 0,00 0,00 0,00 

Despeses de capital 150.000,00 150.000,00 150.000,00 

Capítol 8 18.000,00 18.000,00 18.000,00 

Capítol 9 211.000,00 291.000,00 291.000,00 

Despeses 

financeres 229.000,00 309.000,00 309.000,00 

DESPESES TOTALS  10.436.332,55 10.563.425,55 10.628.816,65 
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SEGON.- Donar ordres a la Intervenció municipal per tal que trameti el pla 

pressupostari 2015-2017 al Ministeri d'Hisenda i Administracions Públiques, 

segons el que estableix l’article 6 de l’Ordre HAP/2105/2012, d’1 d’octubre, per 

la que es desenvolupen les obligacions de subministrament d’informació 

previstes a la Llei Orgànica 2/2012. 

 

TERCER.- Donar compte d’aquest acord en la propera sessió del Ple Municipal.” 

 

El Sr. alcalde manifesta que també dintre d’aquestes mesures implantades pel Ministeri 

d’Hisenda i Administracions Públiques, ara cal remetre anualment una previsió de 

l’evolució pressupostària dels tres anys següents. Ja ho varen fer per primera vegada l’any 

passat i ara enguany ho tornen a fer. És un document elaborat pels tècnics de l’àrea 

d’Intervenció. El document estableix que també en aquests tres anys estaran dins del 

compliment de l’estabilitat pressupostària, tot i que enguany no ho estiguin. I 

bàsicament és informar-ho en aquest Ple.  

 

 

El Ple acorda quedar assabentat del Decret de l’Alcaldia núm. 336/2014, de 31 de març, 

pel qual s’aprova el pla pressupostari a mig termini per a l període 2015 a 2017. 

 

 

8.- INFORME D’INTERVENCIÓ I TRESORERIA SOBRE COMPLIMENT DE TERMINIS PER AL 

PAGAMENT D’OBLIGACIONS PENDENTS CORRESPONENT AL PRIMER TRIMESTRE DE 

2014.- El Sr. alcalde ret compte de l’informe d’Intervenció i Tresoreria, el qual 

literalment diu: 

 

“De conformitat amb allò establert a l'article 4 de la Llei 15/2010, de 5 de juliol, 

de modificació de la Llei 3/2004, de 29 de desembre, per la que s'estableixen 

mesures contra la morositat en les operacions comercials; 
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NORMATIVA APLICABLE: 

- Llei 15/2010 per la que s'estableixen operacions de lluita contra la morositat.  

- RDL 3/2011 Text Refós de la Llei de Contractes del sector públic. 

-  RDL 1496/2003, de 28 de novembre, pel qual s'aprova el reglament sobre les 

obligacions de facturació i es modifica el reglament de l'impost sobre el valor 

afegit. 

-  RDL 4/2013, de 22 de febrer de 2013, en el qual s’estableix un nou còmput de 

terminis de pagament. 

 

Primer.- D'acord amb la Llei 15/2010, el registre de factures s'ha de configurar 

com un registre comptable auxiliar obligatori per les Entitats Locals. 

 

El compliment del termini en els pagaments és d'aplicació a tots els pagaments 

entre empreses i l'administració local segons el TRLCSP. També és aplicable a les 

factures o els documents justificatius que transcorreguts més de tres mesos des de 

la seva anotació en el registre de factures i no s'hagi tramitat l'expedient 

d'aprovació de la despesa i el reconeixement de l'obligació o s'hagi justificat per 

l'òrgan gestor l'absència de la seva tramitació en un mes des de la data d’entrada 

a l’esmentat  registre. 

 

Segon.- La Llei 15/2010 estableix com a terminis de pagament els següents: 

 

Dates Terminis ( a comptar des de l’ exp. de la 
cert. obres o registre entrada factures) 

7/7/2010 - 31/12/2010 55 dies 
1/1/2011 - 31/12/2011 50 dies 
1/1/2012 - 31/12/2012 40 dies 
1/1/2013 - endavant 30 dies 

 

La data de finalització del termini queda fixada per l’Art. 4t. de la Llei 4/2013, 
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atès que cas d’haver-hi un procediment d’acceptació o comprovació per a la 

verificació de la conformitat en la recepció dels béns o serveis, no podrà excedir 

de 30 dies naturals, llavors el termini de pagament serà de 30 dies després 

d’aquesta acceptació o verificació. 

 

Tercer.- Trimestralment s'haurà d'emetre informe sobre el compliment de terminis 

per al pagament de les obligacions que inclourà necessàriament nombre i quantia 

global d'obligacions pendents amb incompliment de termini. 

És a dir, s'hauran d'emetre el 31 de març, 30 de juny, 30 de setembre i 31 de 

desembre. 

 

Quart.- L’informe trimestral s'haurà de subjectar als següents tràmits: 

1.- Traslladar-lo al Ple. 

2.- Traslladar-lo a la Direcció General de Coordinació Financera amb les entitats 

locals com a òrgan competent del Ministeri d'Economia i Hisenda.  

3.- Traslladar-lo a la Direcció General de Política Financera de la Generalitat de 

Catalunya. 

4.- El Ple en el termini de 15 dies a la sessió en la qual s'hagi debatut l’informe 

trimestral, publicarà un informe agregat de la relació de factures i documents 

agrupats pel seu estat de tramitació, tot i que la llei no estableix la forma de 

publicitat específica. 

 

Cinquè.- S'acompanya Annex 1 que inclou llistat de  factures amb compliment 

dels terminis i resum de nombre i quantia global de les obligacions pendents amb 

incompliment de termini, així com relació de factures que han estat enregistrades 

al registre de factures fa més de tres mesos sense que hi hagi hagut 

reconeixement de l’obligació, dades que es trameten al Ministeri d’Economia i 

Hisenda.   
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Sisè.- Així mateix s'acompanya Annex 2 amb relació agrupada per estat de 

tramitació, dades que es trameten a TUTELA FINANCERA de la Generalitat de 

Catalunya.” 

 

 

El Sr. alcalde manifesta que la dada és que aquest primer trimestre de 2014, el període 

mitjà de pagament ha estat de 37 dies quan en l’últim trimestre de 2014 varen poder 

arribar en els 28, però també fruit de les incorporacions a posteriori del pagament de les 

factures que viatgen d’un exercici a l’altre, i també d’algunes factures de l’exercici 

anterior que han entrat a posteriori, doncs això fa que el període es dilati, però que 

torna a estar a l’entorn dels temps que tenien en el segon i tercer trimestre de l’any 

passat.  

 

 

El Ple acorda quedar assabentat de l’Informe d’Intervenció i Tresoreria sobre compliment 

de terminis per al pagament d’obligacions pendents corresponent al primer trimestre de 

2014. 

 

 

9.- PROPOSTA DE L’ALCALDIA SOBRE APROVACIÓ DE L’EXPEDIENT DE MODIFICACIÓ DE 

CRÈDIT NÚM. 8/2014.- El Sr. alcalde ret compte de la proposta de l’Alcaldia, la qual 

literalment diu: 

 

“ASSUMPTE: Modificació de crèdit  

Núm. expedient: 08/14  

 

Per poder atendre les despeses que es detallen a continuació,  per a les quals la 

consignació en el pressupost ordinari actual és insuficient, cal tramitar l’expedient 

de modificació de crèdit amb subjecció a les disposicions vigents.  
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Vist que s'han examinat els crèdits de l'esmentat pressupost i que es poden reduir 

sense pertorbació del servei. 

 

Vist que les transferències proposades no afecten els crèdits ampliables, ni els 

crèdits extraordinaris atorgats en l’exercici.  

 

Vist que les partides que es proposa minorar no han estat incrementades mitjançant 

suplements o altres transferències. Tampoc procedeixen de crèdits incorporats com 

a conseqüència de romanents no compromesos procedents de pressupostos tancats, 

ni han estat objecte de cap minoració, com a conseqüència de transferències 

anteriors.  

 

Vist que no hi ha cap compromís de despesa que impedeixi la modificació de les 

partides que es proposa minorar.  

 

Vist que es compleixen l’article 180 del Reial decret legislatiu 2/2004, de 5 de 

març, pel qual s’aprova el Text refós de la Llei reguladora de les hisendes locals, i 

els articles 35 a 41 del Reial decret  500/1990 i l’article 7, 8 i 10 de les bases 

d’execució del pressupost. 

 

Per tot això, aquesta Alcaldia proposa al Ple Municipal l’adopció dels següents 

acords: 

 

Primer.- Aprovar l’expedient d’incorporació de romanent finançats amb Romanent 

Líquid de Tresoreria següents: 

 

FINANÇAMENT GENERAL   
 

Aplicació Descripció Import Procedència 
01.920.20200 Lloguer immobles 1.449,92 RLT 
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03.163.22700 Neteja viària 29.734,11 RLT 
03.169.22100 Energia 33.914,02 RLT 
07.162.22700 Gestió de residus 28.595,23 RLT 
09.337.22609 Cursos i sortides 8.242,52 RLT 
13.440.22799 Servei transport urbà 24.265,49 RLT 

TOTAL  126.201,29  
 

Segon. - Aprovar una modificació de crèdit relativa a una transferència de crèdit, 

per import de 30.651,54 euros, entre les aplicacions que s’indiquen a continuació: 

 

A disminuir: 
 

Aplicació Descripció Import 
05.932.22708 Serveis de recaptació  10.000,00 
03.155.20400 Rènting vehicle brigada 10.000,00 
15.431.22699 Dinamització activitat econòmica 10.000,00 
07.179.22700 Promoció del reciclatge 131,24 
10.430.22609 Gestió i promoció turística 520,30 

TOTAL  30.651,54 
 

A augmentar: 
 

Aplicació Descripció Import 
01.920.20200 Lloguer d’immobles  2.600,00 
04.313.22609 Serveis Creu Roja 1.155,00 
04.313.22799 Protecció de la salut 7.745,00 
10.432.22799 Gestió serveis de turisme 15.000,00 
23.153.22699 Gestió habitatge social 2.000,00 
07.942.46301 Transferència Mancomunitat de Serveis 131,24 
01.912.23100 Locomoció 1.500,00 
19.155.62500 Mobiliari urbà 2014/2/MOBIL/5 520,30 

TOTAL  30.651,54 
 

Tercer. - Aprovar una modificació de crèdit relativa a un crèdit extraordinari, 

per import de 9.666,10 euros, entre les aplicacions que s’indiquen a 

continuació: 

 

DESPESES 

Baixa de crèdits Descripció Import 
11.337.22609 Adrenalina 1.656,10 
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18.432.22799 Gestió festa verema 750,00 
03.165.21300 Enllumenat. Reposició elements 7.260,00 

TOTAL  9.666,10 
 

Aplicació a 
augmentar 

Descripció  Import 

11.337.46202 Transferència Ajuntament del Masnou 1.656,10 
18.432.48915 Beca Verema 750,00 
10.430.22799 Campus alimentació UB 7.260,00 

TOTAL  9.666,10 
 

Quart. - Aprovar una modificació de crèdit relativa a un crèdit extraordinari, per 

import de 170.000,00 euros, entre les aplicacions que s’indiquen a continuació i 

modificar l’afectació del préstec del BBVA en el mateix sentit: 

 

DESPESES 

Baixa de crèdits Descripció Projecte Import 
19.321.62202 Ampliació escola bosquet 2011/2/INVER/1 170.000,00 

TOTAL   170.000,00 
 

Partida a augmentar Descripció projecte Projecte Import 
19.330.60000 Inversió en terrenys 2014/2/EDIFI/1 40.000,00 
19.330.62200 Edifici i altres 2014/2/EDIFI/1 130.000,00 

TOTAL   170.000,00 
 

INGRESSOS (Desviacions de finançament) 

Partida a Import Agent Projecte de  Descripció del 
Disminuir    Despeses Projecte/Partida 

91301 170.000,00 BBVA 2011/2/INVER/1 Ampliació escola bosquet 
TOTAL 170.000,00     

 

Partida a Import Agent Projecte de  Descripció del 
Augmentar    Despeses Projecte/Partida 

91301 170.000,00 BBVA 2014/2/INVER/1 Projecte Casal Alella 
TOTAL 170.000,00    

 



25 

 

Sisè.- Aprovar el canvi d’afectació del préstec concertat amb l’entitat BBVA, 

segons el detall descrit anteriorment i notificar-ho al departament de tutela 

financera de la Generalitat de Catalunya. 

 

Setè.- Continuar la tramitació establerta a l’article 177 i 179 del Text refós de la 

Llei reguladora de les hisendes locals sotmetent l’esmentat expedient a informació 

pública per un termini de quinze dies hàbils en el Butlletí Oficial de la Província, 

perquè qualsevol persona interessada pugui formular aquelles objeccions i 

suggeriments que estimi adients. 

 

Vuitè.- Considerar definitivament aprovats els expedients en cas que no es 

formuli cap objecció ni suggeriment contra aquests expedients en el termini 

d’informació pública.” 

 

 

El Sr. alcalde manifesta que aquesta modificació bàsicament té tres aspectes 

d’incorporacions de crèdit a diferents partides d’aquest pressupost. Per una banda,  hi ha 

una incorporació de romanent finançat amb romanent líquid de Tresoreria per un import 

de 126.000€, que és per incorporar diners de partides de factures amb data 2013 que 

havien estat pagades contra pressupost de 2014. I el que fan, com permet la llei, i com 

existeix aquest romanent de 2013, incorporar o “cobrir” aquestes factures de 2013 amb el 

romanent del 2013. I això suma un import de 126.000€ en diferents partides: lloguers 

d’immobles, neteja viària, energia, gestió de residus, cursos i sortides i servei de 

transport urbà. Per una altra banda, hi ha un moviment de 30.000€ que s’incorporen a 

diferents partides com lloguer d’immobles, serveis de Creu Roja, protecció de la salut, 

gestió de serveis de turisme, gestió d’habitatge social, transferència a Mancomunitat de 

Serveis, locomoció i mobiliari urbà, contra unes partides que tenen uns excedents que ja 

han vist que en podran disposar, o que per això els disposen i que no s’executaran, com 

poden ser 10.000€ dels serveis de recaptació, un rènting de vehicle de brigada, 
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dinamització d’activitat econòmica, promoció del reciclatge i gestió i promoció turística. 

I d’aquí traspassen recursos d’unes partides a unes altres. Hi ha una qüestió de crèdit 

extraordinari d’uns diners que provenen de baixes de crèdits, per 9.000 i pocs euros, que 

surten dels projectes d’Adrenalina, gestió Festa de la Verema, enllumenat i reposició 

d’elements, i que doten les partides de transferències a Ajuntament del Masnou, per un 

tema de Joventut, beca de la Verema, unes beques per als alumnes del grau superior de 

gestió comercial i màrqueting del vi i un acord de col·laboració amb el Campus 

d’alimentació i la Universitat de Barcelona. I, per últim, tenen una incorporació de crèdit 

provinent del sobrant o de l’escreix del que encara disposen del préstec del BBVA pel qual 

en disposen de 170.000€ i ara en queden 3.000 o 2.000 i escaig euros, i els destinen 

130.000€ per a la redacció del projecte o per tenir la possibilitat de fer la redacció del 

projecte del nou Casal d’Alella, i en destinen 40.000€ més per obrir una partida davant la 

possibilitat de poder intentar adquirir el terreny vinculat o confrontant al Casal d’Alella. 

Prenen les decisions amb vistes o amb la voluntat de poder arribar a un acord amb el 

Casal d’Alella per tal de poder trobar una alternativa en el projecte inicial que havien 

intentat tirar endavant i que per la conjuntura econòmica i per la important quantitat de 

recursos que sol·licitava han entès que calia descartar-lo però no renunciar a poder 

millorar les instal·lacions del Casal i poder disposar d’una sala polivalent per a 

programació cultural i social pública pel poble d’Alella. I, per això, avancen aquests 

acords perquè en el cas que puguin arribar a aquesta entesa amb el Casal d’Alella poder 

començar a caminar i no dilatar més en el temps el que serien les següents passes en 

aquest intent de solució definitiva d’arranjament o de millora del Casal d’Alella. 

 

 

A continuació, la Presidència sotmet a votació la proposta, la qual s’aprova per 

unanimitat. 
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10.- PROPOSTA DE L’ALCALDIA SOBRE APROVACIÓ PROVISIONAL DEL PLA 

D’ORDENACIÓ URBANÍSTICA MUNICIPAL D’ALELLA.- El Sr. alcalde ret compte de la 

proposta de l’Alcaldia, la qual literalment diu: 

 

“Atès que el Ple municipal, en sessió de 3 de febrer de 2011, va aprovar 

inicialment el Pla d’ordenació urbanística municipal d’Alella, el qual es va 

sotmetre a informació pública per un termini de 45 dies, conjuntament amb 

l’informe de sostenibilitat ambiental,  mitjançant inserció d’edictes en el DOGC 

(22.02.2011), el BOP de Barcelona (28.02.2011), als diaris el Periódico 

(18.02.2011) i el Punt (16.02.2011), a la pàgina web i al tauler d’edictes de 

l’Ajuntament d’acord amb l’article 85 del Decret legislatiu 1/2010, de 3 d’agost, 

pel qual s’aprova el Text refós de la Llei d’urbanisme (TRLU). 

 

Atès que durant el termini d’informació pública es presentaren 75 al·legacions en 

temps i forma, i 13 al·legacions extemporànies, les quals han estat informades 

per l’arquitecte municipal, Sr. Joan Mas Urgell, i per l’assessor jurídic municipal, 

Sr. Miquel Àngel Pigem i de les Heras. (Annex I adjunt a aquesta proposta). 

 

Atès que, simultàniament al tràmit d’informació pública, se sol·licità informes a 

les administracions i als organismes afectats per raó de les seves competències 

sectorials i es concedí audiència als ajuntaments confrontants del Masnou, Teià, 

Vallromanes, Montgat, Tiana i Santa Maria Martorelles, de conformitat amb el que 

disposen els apartats  5 i 7 de l’article 85 del TRLU. (Annex II adjunt a aquesta 

proposta). 

 

Atesa la Resolució sobre la memòria ambiental del Pla d’ordenació urbanística 

municipal d’Alella de la Direcció General de Polítiques Ambientals del Departament 

de Territori i Sostenibilitat de la Generalitat de Catalunya, per la qual recorda que 

en l’acord d’aprovació del Pla s’ha de fer constar una declaració específica sobre la 

presa en consideració de l’informe de sostenibilitat ambiental, la memòria 
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ambiental i aquesta resolució, d’acord amb l’article 25.7 de la Llei 6/2009, de 28 

d’abril, d’avaluació ambiental de plans i programes. 

 

Per tot l’exposat i vist l’informe emès pel Secretari General, en data 8 de maig de 

2014, i el dictamen favorable emès per la Comissió Informativa, adoptat en sessió 

del 13 de maig de 2014, aquesta Alcaldia proposa al Ple municipal l’adopció dels 

següents acords: 

 

Primer.- Resoldre les al·legacions presentades a l’aprovació inicial del Pla 

d’ordenació urbanística municipal d’Alella (POUM) en el sentit estimatori, 

desestimatori o de declaració d’extemporaneïtat, que s’estableix en els informes 

emesos per l’arquitecte municipal, Sr. Joan Mas Urgell, i per l’assessor jurídic 

municipal, Sr. Miquel Àngel Pigem i de les Heras, Annex I “Informes sobre 

al·legacions presentades a l’aprovació inicial del POUM” i notificar-ho de forma 

individual als interessats. 

 

Segon.- Declarar que s’ha pres en consideració l’informe de sostenibilitat 

ambiental, la memòria ambiental i la Resolució sobre la memòria ambiental del 

Pla d’ordenació urbanística municipal d’Alella de la Direcció General de Polítiques 

Ambientals del Departament de Territori i Sostenibilitat de la Generalitat de 

Catalunya, del 14 de novembre de 2013, d’acord amb l’article 25.7 de la Llei 

6/2009, de 28 d’abril, d’avaluació ambiental de plans i programes. 

   

Tercer.- Declarar que s’han pres en consideració els informes de les 

administracions i els organismes afectats per raó de les seves competències 

sectorials, Annex II “Compliment de les prescripcions dels informes emesos per les 

administracions i els organismes a l’aprovació inicial i els previs a l’aprovació 

provisional del POUM”. 
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Quart.- Aprovar provisionalment el Pla d’ordenació urbanística municipal d’Alella, 

de conformitat amb l’article 85.1 del TRLU i article 22.2 c) de la LRBRL. 

 

Cinquè.- Trametre l’expedient complet en suport paper i digital a la Comissió 

Territorial d’Urbanisme de Barcelona per a la seva aprovació definitiva de 

conformitat amb el previst per l’article 80 a) del TRLU, i publicació en el Diari 

Oficial de la Generalitat de Catalunya (article 107.1 del TRLU).” 

 

 

El Sr. secretari manifesta que,, per a l’aprovació d’aquesta proposta, tal i com consta en 

l’informe de Secretaria General que hi ha a l’expedient, es requereix el vot favorable de la 

majoria absoluta legal. 

 

El Sr. alcalde manifesta que avui donen una passa més, però una passa molt important en 

la definició del poble que volen per als propers quinze o vint anys. Arriben aquí, en 

aquesta aprovació provisional del POUM, del Pla d’Ordenació Urbanística Municipal, 

després d’un camí molt llarg. Camí que varen iniciar l’any 2004, quan en aquell moment 

decidien començar els treballs i encarregar-ne la seva adjudicació a un equip redactor.  

Començaven a caminar aquest llarg camí que els haurà comportat aquests deu, o 

possiblement onze anys, fins a l’aprovació definitiva que es pugui produir d’aquest 

document urbanístic que, com deia, definirà el futur del poble en aquests quinze, vint, 

vint-i-cinc anys que han de venir. Ja en aquell 2004 feien un primer procés de 

participació i hi van estar treballant molt. Aquella feina va tenir un següent estadi formal 

l’any 2009, on es va fer l’aprovació del que es coneix com l’avanç de Pla, abans de 

planejament, és a dir, un document previ a encetar el que seria el procés d’aprovació 

formal d’aquest document que també va anar vinculat amb un procés participatiu, 

d’informació, de recollida de propostes, dubtes, suggeriments i disconformitats. I aquest 

document que s’enviava a la Generalitat, també els portava en un següent estadi de fer 

l’aprovació inicial del document del POUM, a finals de l’anterior mandat, si no ho recorda 

malament el mes de febrer d’aquell 2011. Vol aprofitar l’avinentesa per agrair, ja que els 
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acompanya aquí, i, si no, igualment també ho hauria fet, la feina que al llarg d’aquells 

ben bé vuit anys, l’Àlex Asensio, que va ser primer tinent d’alcalde durant tot aquell 

temps i regidor d’Urbanisme, va fer perquè aquest document arribés fins a aquella 

aprovació inicial. Com a fruit o com a conseqüència d’aquella aprovació inicial es va obrir 

un període d’al·legacions, on se’n van presentar fins a 75 en temps i forma. S’hi van 

acabar presentant 20 escrits extemporanis. I, el que han de dir, és que d’aquelles 

al·legacions presentades per propietaris, ciutadans, grups municipals i altres entitats, 15 

van ser estimades íntegrament, 32 parcialment i 28 desestimades. És a dir, que, 

d’aquelles 75 al·legacions, en un 63% s’han acceptat, sigui totalment o parcialment, les 

propostes que han fet la ciutadania o els propietaris, per tal de millorar i ajustar aquest 

document. També, després d’aquella aprovació inicial, es va haver de demanar tot un 

seguit d’informes a diferents departaments de la  Generalitat, ens, organismes, 

ajuntaments de l’entorn, per tal que els diguessin la seva sobre aquest document aprovat 

inicialment. Ara, a això, se li ha anat donant compliment, tant el que són les 

al·legacions, com a resoldre, a adequar tot allò que se’ls demanava per part d’aquests 

departaments i organismes. I això els va portar a poder enviar a la Comissió d’Urbanisme 

un informe previ a aquesta aprovació provisional per tal que poguessin també dir-hi la 

seva, per veure si complia les condicions necessàries o no, o estava tot correcte o ho 

compartien, que també era la primera vegada que Urbanisme, com a tal, es pronunciava 

de la seva proposta de planejament per passar-la a provisional. El 6 de novembre varen 

fer l’acord traslladant-nos totes les propostes, ajustos que ells entenien necessaris per tal 

de poder fer l’aprovació provisional. Des d’aquella data fins a data d’avui han estat 

treballant-hi des de Serveis Tècnics, principalment, i Serveis Jurídics, per tal de poder 

donar compliment i acabar, conjuntament amb els tècnics d’Urbanisme, quadrar o 

intentar ajustar al màxim aquest document perquè quan surti d’aquest plenari i se’n vagi 

a la Comissió d’Urbanisme hi hagi el màxim o el mínim, hi hagi el màxim de consens o hi 

hagi el mínim de qüestions d’acabar de solventar si es creuen necessàries. Una vegada 

l’hagin aprovat provisionalment,  és Urbanisme, és la Generalitat de Catalunya qui 

l’aprova definitivament, qui dóna el seu vistiplau, la seva conformitat a aquest document 

de planejament urbanístic del municipi d’Alella. Esperen que això es pugui produir a no 
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gaire trigar, en els propers tres, quatre, cinc mesos. I amb aquesta aprovació d’avui, és 

possible que ja els ho aprovin tal com l’envien o que, probablement, el que acabarà 

passant, és que els facin fer un text refós per acabar d’ajustar coses que no vegin prou 

correctes, errors materials, ortogràfics o alguna altra que ells valorin necessària per si cal 

tornar a aprovar aquell text refós, i, a posteriori, o és aprovar el text refós o ve 

directament publicar el POUM en el Diari Oficial de la Generalitat. Tot això són els passos. 

Intentarà ser concret i allargar-se estricament el necessari. Bàsicament, el que voldria és 

recordar, fer notar quins eren i quins són els quatre objectius principals d’aquest 

document que fixa aquest desenvolupament sostenible i compacte per als propers anys 

del poble, i que busca l’interès general i defuig dels interessos particulars. El primer 

d’aquests objectius és la protecció del paisatge. Aquest document manté dues terceres 

parts del sòl d’Alella, dels 9,7 km2 del seu terme municipal com a no urbanitzables. Hi ha 

hagut el diferencial entre l’aprovació inicial i la provisional, que no arriba a un dos i mig 

per cent del sòl total d’Alella. I si la Generalitat els hagués acceptat la seva proposta, 

segurament que no seria ni això. Per tant, poden afirmar que mantenen, preserven el sòl 

agrícola i forestal del poble per als propers anys. Això vinculat, lligat, a l’esforç que des 

d’aquest Ajuntament s’ha fet durant tot aquest període dels dos anteriors mandats i 

d’aquest tercer per a la consecució de l’ampliació de l’espai d’interès natural en el terme 

municipal. Aquest espai l’han passat, si no s’erra, del 25% aproximadament, que tenia en 

la seva aprovació inicial, incrementant-lo de 225 hectàrees que tenien inicialment fins a 

més de 500 hectàrees, és a dir 300 hectàrees més. I han passat d’aquest 25% a 55% del 

terme municipal dintre de l’espai d’interès natural, posant-hi una capa més de protecció 

perquè preservin en el paisatge, que al final és el que els dóna la identitat i el que els 

dóna també qualitat com a municipi. En aquestes accions també es proposa, i ja es 

proposava des de l’avanç de planejament, la desclassificació o l’alliberament de tot 

l’àmbit de Rials com a sòl no urbanitzable. El següent dels objectius és la consecució 

d’habitatge social. El municipi està mancat d’habitatge social. Aquesta qüestió ha obligat 

durant molts anys que molts joves del poble hagin hagut d’emigrar a altres municipis de 

l’entorn perdent aquest capital humà importantíssim per al poble. Són gent, són nanos 

que hi han crescut i que senten seu el poble, i que tenen tot un coneixement i tota una 
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xarxa de connexions entre ells. I que, fruit de la dificultat d’accés a l’habitatge a Alella, 

per la tipologia d’habitatge que tenen, principalment unifamiliars, i pels alts preus, ja no 

només dels unifamiliars sinó dels plurifamiliars que han anat sortint en els darrers anys, 

doncs ha fet, i fa, i ho continua fent, que molts d’aquests joves hagin de marxar. Per 

tant, amb aquesta proposta de planejament, aconsegueixen una dotació de 231 

habitatges nous, aproximadament, habitatge amunt habitatge avall. 231 habitatges que 

tindran algun tipus de protecció oficial. Que aniran sortint al llarg dels propers anys i que 

se sumaran en el paquet que tenen de 8 habitatges del carrer Les Heures, dels de  61 a 

Cal Doctor, i aquests de titularitat pública i de lloguer, i que també se sumaran als 19 

que en principi estan ja previstos que puguin aparèixer, entre els que s’estan construint 

al Canonge i els que hi ha previstos a la Fàbrica de Pintures, més 4 més que en aquest 

plantejament intentaran fixar en els habitatges de l’antiga Escola Fabra. Per tant, 

intentar dotar-se d’aquest habitatge social, que entenen necessari per intentar fixar una 

part d’aquest jovent d’Alella que es veuen obligats a marxar. El tercer punt és la 

generació d’un espai d’activitat econòmica. Ho entenen com a necessari i és per això que 

una de les peces estratègiques d’aquest nou planejament té aquesta voluntat d’activitat 

econòmica, d’aparició d’un parc empresarial que pugui tenir una part de comercial, però 

que, principalment, estigui pensat en oficines, hotel, etcètera. Per acabar de donar 

cobertura a la pota de què estan mancats en aquest poble, en el qual es pot viure, s’hi 

pot estudiar, s’hi pot dormir, però l’accés al treball és molt limitat. I això és el tercer 

objectiu que persegueixen. I un quart objectiu és dotar-se de més i millors equipaments, 

sòls d’equipaments públics i alguns edificis patrimonials com puguin ser el sòl del Pla, a 

tocar de la Creu de Pedra, com a futur espai per a equipaments esportius. O com puguin 

ser la dotació d’espais per poder fer una ampliació del cementiri o la consecució prevista 

a futur en aquests anys de les finques o les cases de la Miralda, la Gaietana i Can Viló 

perquè puguin ser futurs equipaments municipals. Aquests són els quatre grans objectius 

que persegueixen. Ja els perseguien des de l’avanç de planejament, des que van 

començar els treballs i que es concreten aquí. Quins són els canvis que entén o entenen 

el seu grup, més significatius, des de l’aprovació inicial fins a aquesta aprovació 

provisional? Un és l’ajust dels paràmetres de la Torre del Governador. Fruit dels treballs 
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que es van dur a terme a través de la Comissió de Seguiment que es va crear a principis 

d’aquest mandat, hi ha tot un seguit d’adequacions que proposen o que s’han incorporat 

en aquesta finca, ampliant-ne els usos, ampliant-ne lleugerament els metres de sostre 

disponible i donant-hi una flexibilitat pel que fa a la destrucció o no, demolició o no, de 

les dues plantes annexes construïdes a meitat del segle XX. Pretenen que pugui ser una 

finca molt més interessant tant pel que s’hi pugui desenvolupar com per a possibles 

inversors privats que hi vulguin dur a terme alguna activitat i que, per tant, poguessin 

desencallar l’estat en què es troba els Escolapis o la Torre del Governador. Partien d’una 

dotació de sostres i d’usos limitats a l’actual Pla General, l’actual PGOU. En l’aprovació 

inicial varen sortir amb una reducció importantíssima dels metres quadrats de sostre 

possibles per marcar una posició de partida, i ara, aquí, a banda d’incloure’s com a sòl 

urbà, que ja estava en discussió, doncs s’amplien els usos a més dels que tenia 

d’equipaments educatius, esportiu, sòcio sanitaris, etcètera. S’amplien els usos d’hoteler i 

oficines, per tal de facilitar la possibilitat d’interès per part d’algun inversor. El segon 

dels canvis importants és el canvi produït per l’evolució de la solució del Casal. En 

l’aprovació inicial sortien amb la voluntat clarament marcada de poder requalificar el sòl 

on hi ha l’actual Casal i preparar el sòl receptor a Can Calderó per poder construir-hi el 

nou equipament que havia de gestionar el Consorci. Aquesta opció no va endavant i la 

solució segurament passa per actuar en el lloc de la ubicació actual del Casal. La 

requalificació de la parcel·la d’aquest sector desapareix i queda qualificat com estava 

qualificat prèviament d’equipaments. El tercer gran canvi que es produeix en el 

planejament és el que ve vinculat amb la decisió de renunciar a la titularitat de Can 

Manyé. En aquest sector s’ha ajustat, s’ha reendreçat incorporant-hi una peça que 

quedava al mig, i traient el que era la masia i la fàbrica, que actualment tenen llogada 

com a espai d’art i creació. I, en el sector de la Crisson, que ja en la modificació 

urbanística puntual que es va dur a terme a Can Vera, quan es va decidir tirar endavant la 

construcció de pisos, s’hi incloïa la possibilitat de construir 24 habitatges en el terreny 

que hi ha actualment entre els pisos d’Antoni Pujadas, de Can Vera, i la fàbrica Crisson. 

Aquí, el que han fet, és crear un sector discontinu incorporant-hi la Masia de Can Viló, 

que, per aquells que no la ubiquin, és la que es troba entre Can Lleonart i la parròquia, a 
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tocar de l’Hort de la Rectoria,  com a consecució d’un espai públic per a l’Ajuntament i 

vinculant també a la parcel·la de Can Bragulat, l’aparcament que hi ha actualment 

davant de l’Església, que, el que farien, és incorporar com a públics tant Can Viló com 

l’aparcament de Can Bragulat, per guanyar sistemes, zones verdes i un equipament. I 

l’aprofitament el traslladarien a l’entorn de la fàbrica Crisson on també guanyarien més 

espais per a equipaments esportius vinculats en el complex esportiu municipal. Aquest és 

un dels canvis que entenen que fan guanyar o millorar el planejament. I, per últim, els 

canvis que han hagut de dur a terme en l’àmbit de La Miralda per tal de poder-ho tirar 

endavant i que, allà, hi pugui aparèixer una part de sostre comercial. la Generalitat de 

Catalunya els ha obligat incorporar-hi una part de sostre residencial  per poder tirar 

endavant un sostre comercial, entenent que les dues peces poden servir de motors 

econòmics per desenvolupar tot el projecte. En aquest sector, els metres quadrats que 

s’hi donen, diria que són lleugerament inferiors als que s’hi donaven en l’aprovació 

inicial. Si no ho recorda malament, dels 34.000 o 35.000 metres quadrats de sostre que 

surt allà, n’hi ha 6.000 de comercial, que ja hi eren, i aproximadament 6.500 de sostre 

residencial, que, seguint, els mateixos criteris que en el sector de La Serreta i el Pla,  s’hi 

posa un 40% de sostre amb protecció oficial. Per llei tindrien el 30% d’obligació en el 

sector de La Serreta i en el sector pensat com un sector per aconseguir un paquet 

important d’habitatge social, i en aquest sector se’ls aplica el mateix criteri amb aquesta 

sobredotació en aquest habitatge. Entén que aquests són els quatre grans canvis, o més 

importants que grans, en aquest camí de l’aprovació inicial a la provisional, més enllà de 

donar compliment a tots els requeriments dels diferents departaments i organismes de la 

Generalitat o vinculats a la Generalitat. Aquesta intervenció, aquest nou planejament 

urbanístic on les principals peces, els principals sectors que hi apareixen, s’han de 

desenvolupar per cooperació. És a dir, actualment la figura amb la qual tenien aprovada 

la major part de sectors feia que la iniciativa per tirar-los endavant fos dels privats i que 

estiguessin a mercè de la seva voluntat de voler desenvolupar o no aquests sectors. Amb 

aquesta proposta, l’Ajuntament té el lideratge, evidentment de la mà dels propietaris 

perquè no pot ser d’una altra manera. Però l’Ajuntament té la potestat, la capacitat de 

poder tirar endavant aquests sectors, bàsicament els dos principals, en funció dels 
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interessos municipals, del municipi bàsicament, perquè puguin aparèixer, més tard o més 

d’hora, en funció, com deien, de quin és l’interès del poble. D’aquesta proposta, també 

apareixen tot un seguit de nous habitatges. Evidentment, estan parlant d’una evolució 

per als propers 15 o 20 anys. L’actual planejament ha acabat durant 27 anys. El nombre 

d’habitatges que apareixen, que es programen de vell nou en aquest planejament, estan 

fregant els 460 habitatges. És cert, que hi ha un document on es fixen tot un seguit de 

sectors que encara no s’han desenvolupat, com poden ser el de Can Calderó – Can Serra, 

com pugui ser el sector de la Crisson, on hi ha un potencial de 24 habitatges que podrien 

entrar demà una llicència d’obres i les l’haurien de concedir. Però, fruit estrictament 

d’aquest nou planejament, estan a l’entorn d’aquests nous 460 habitatges, dels quals, 

com deien, 230 tenen algun tipus de protecció oficial. Cert és que existeixen unes 250 o 

240 parcel·les de les preexistents per construir. Que existeixen aquests prop de 147 

habitatges que estan programats i que podrien anar endavant si volguessin. I, 

teòricament, se suposa, que hi puguin haver uns 100 habitatges buits. Per tant, sí que hi 

ha un potencial d’habitatges. Al final, quan aquest planejament estigui aprovat 

definitivament, per als propers 15 o 20 anys hi pot haver un potencial de més de 950 

habitatges, aproximadament, ocupats. Però que surtin de vell nou amb aquest 

planejament, estan parlant d’aquests 460 habitatges, dels quals la meitat tenen algun 

tipus de protecció oficial. Una altra de les qüestions que no ha citat com a objectius, 

però sí que intenten o s’han intentat abordar en aquest planejament, és la qüestió de la 

millora de la mobilitat en el poble. S’ha fet una feina molt important per tal de definir el 

que seria la variant d’Alella, que en el planejament anterior passava pel mig de la Vall de 

Rials i que la Direcció General de Carreteres tenia una doble proposta que continuava 

passant pel mig i de qualsevol manera. Amb el treball que ja es va encetar en els dos 

anterior mandats i que han conclòs en aquest mandat, s’ha aconseguit que la Direcció 

General de Carreteres, i, per tant, la Generalitat, entomi aquesta variant el mes 

“enganxada” possible o desplaçada del mig de la Vall de Rials amb un trajecte en túnel 

importantíssim que aniria pràcticament des del Bosquet fins a la connexió amb la futura 

rotonda de Can Magarola, en el punt de la corba abans del camp de futbol, i, com deien, 

amb el túnel es redueix el seu impacte de manera important. I això connectat 
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teòricament amb la proposta d’eix que se situa a l’entorn de l’autopista, entre el que 

s’ubica o el que es planifica a La Miralda.  Les connexions es planifiquen just damunt de 

la sortida de l’autopista amb un sistema de rotondes preparat per si mai es desenvolupen 

les calçades laterals, amb les quals aquest Ajuntament s’hi ha oposat i s’hi oposarà, però 

preparades perquè hi pugui haver un sistema de rotondes que permeti diversificar el 

trànsit i que els conductors que arriben a la sortida d’Alella de la C-32, els que vagin a 

Masnou i Teià, ja no hagin de sortir per la part de dalt sinó que directament puguin 

desviar-se i puguin anar directament al Masnou sense haver de passar, o sense haver 

d’interferir en el que seria el trànsit, tant dels veïns que viuen per sobre de l’autopista 

com fins i tot dels veïns que hi viuen per sota. I aquest ha estat un dels encaixos, creu 

més importants, que és aquest ajust i reducció. Això no és seu, però sí que amb les 

gestions que s’havien fet al llarg del temps la reducció de l’amplada d’aquesta variant 

passant dels 4 carrils previstos en el planejament anterior a 2 carrils. Per tant, amb un 

impacte molt inferior, i entenent la Generalitat que com a vies estratègiques de 

transvasament entre Maresme, Barcelonès Nord i Vallès Oriental, a Mataró hi ha la 

connexió Mataró-Granollers, i hi haurà la connexió Badalona-Mollet,  la d’Alella, que era 

la tercera que estava al mig, deixa de tenir una prioritat per aquest trànsit més general i 

passa a tenir un trànsit més local, entenent com a local Vallromanes, Vilanova del Vallès, 

etcètera, amb Alella, Teià i el Masnou. També aquí, preveuen, el que algun dia serà 

l’estació de tren soterrat a la Miralda, el metro d’Alella. Algun dia. Això estava marcat, 

estava valorat en el Pla d’infraestructura del transport de Catalunya, com a una qüestió a 

desenvolupar en la segona dècada del planejament, del 2018 al 2027, és a dir, el 

desplaçament de la línia de tren de la costa cap a l’interior a la recerca d’un major 

nombre d’usuaris. Això, aquí una vegada havien fet ja la conya dels usuaris potencials 

que es troben a 500 metres al voltant d’aquestes estacions de tren i que, en l’actualitat, 

la meitat dels usuaris potencials de la línia de tren del Maresme doncs són peixos. Aquí 

el que es buscaria és apropar el nucli i la Miralda a un important parc central, que pot ser 

el parc central d’Alella i en algun espai poder fer un “Park and ride”. Algun dia, és 

possible, que hi acabi apareixent una estació de tren soterrat com fa poc va aparèixer la 

línia de metro a Badalona i també fruit d’una planificació a molt llarg termini que hi van 
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fer. I després hi ha algunes millores que es plantegen aquí en la connectivitat, que ja hi 

estava marcada, però vinculant-ho ja a una solució que no li hagi de costar recursos 

econòmics a l’Ajuntament, com l’ampliació de Marià Estrada per poder donar aquesta 

connexió amb Vallbona, amb Mas Coll, en millors condicions i no amb l’actual vial tan 

estret. El pont que hi ha d’haver a l’avinguda Badalona de connexió amb la carretera BP-

5002 o, per exemple, les connexions o les millores d’accés a l’entorn de la Serreta amb la 

previsió del possible creixement i connexió amb la Soleia en el seu moment. Creu que 

deixaria aquí la seva primera intervenció, agraint a priori la voluntat dels grups 

municipals d’aquest Ajuntament, que ja s’han anat posicionant en les diferents vegades a 

favor o fins i tot en contra, amb una voluntat de col·laborar, d’aportar, d’intentar, entre 

tots, fer una proposta que permeti resoldre, millorar, tot un seguit de mancances que 

tenen en l’actualitat i que amb aquesta millor resolució o solució de mancances 

aconsegueixen mantenir aquest esperit de poble que els dóna identitat i els diferencia i 

els fa un dels millors pobles on poder viure. A continuació donaria la paraula a la tinent 

d’alcalde Sra. Cristina Xatart perquè expliqui la posició del grup de Convergència i Unió.  

 

La tinent d’alcalde Sra. Xatart manifesta que avui és l’acte final d’aprovació del Pla 

d’Ordenació Urbanístic Municipal d’Alella en l’àmbit de l’Ajuntament. El POUM es va posar 

en marxa el 3 de febrer del 2011, amb l’aprovació inicial de la seva revisió de la mà de 

l’aleshores primer tinent d’alcalde i regidor d’Urbanisme, Àlex Asensio. Després de 

l’aprovació provisional d’avui ja només faltarà l’aprovació definitiva del POUM per part del 

Conseller de Territori i Sostenibilitat, que és la darrera i la cinquena fase d’aquest procés. 

Tot i així creuen que és oportú recordar en aquests moments, molt resumidament, el llarg 

recorregut del POUM fins el dia d’avui, fixant el posicionament del seu grup municipal, de 

Convergència i Unió, al final. La primera fase va ser la d’informació, participació 

ciutadana, redacció de l’avanç de POUM. En aquesta primera fase es constitueix i es 

posen en funcionament els òrgans de participació ciutadana, la Comissió Informativa 

especial, el Consell de sessió, el plenari de POUM. Mentrestant l’equip tècnic de redactors 

realitza tot un seguit de treballs previs i procedeix a la redacció de l’avanç del POUM. Tot 

això aquí en el poble d’Alella es va dur a terme durant l’any 2004. La segona fase és la 
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d’aprovació de l’avanç del POUM que va ser el novembre del 2009. L’avanç del POUM 

contenia els objectius i els criteris generals del Pla, una síntesi d’alternatives, la 

descripció de les característiques bàsiques de la proposta d’ordenació i l’informe de 

sostenibilitat ambiental preliminar. Un cop aprovat pel Ple, l’avanç del POUM es va 

sotmetre a l’exposició pública durant 45 dies, termini durant el qual, tots els ciutadans 

d’Alella, varen poder presentar els suggeriments i propostes que estimessin convenients. 

En el Ple del mes de novembre d’aquell mateix any, el 2009, es van aprovar tres punts 

molts importants. El primer va ser el Pla Local d’Habitatge. El segon el programa de 

participació ciutadana del POUM, que es va dur a terme les jornades 9, 16 i 21 de 

desembre. És a dir, es va fer una presentació pública, es van realitzar aquestes tres 

sessions, es va fer un retorn, es va fer una comissió de seguiment dels grups municipals a 

nivell intern, una altra comissió de seguiment per auditar el procés participatiu de les 

entitats. I, el tercer punt, era l’avanç del POUM amb el qual Convergència i Unió varen 

estar d’acord en les seves línies mestres, la classificació del sòl i el règim aplicable. La 

tercera fase és l’aprovació inicial de POUM que es va produir el 3 de febrer de 2011. La 

fase inicial es va sotmetre a informació pública durant un mes, en el qual es van poder 

presentar les al·legacions pertinents. Al·legacions obertes a tota la ciutadania. S’hi van 

presentar 75 al·legacions. De la mateixa manera, el POUM aprovat inicialment es va 

sotmetre al tràmit d’informació dels organismes competents i dels municipis 

confrontants. El maig de 2013 s’entrega a la Comissió Territorial d’Urbanisme de 

Barcelona el document per aprovar provisionalment en base al qual emet un informe de 

les prescripcions per complimentar. I la quarta fase, que és la que avui procedeixen amb 

l’aprovació provisional pel Ple de l’Ajuntament del POUM, que incorpora totes les 

resolucions individualitzades i raonades de cada una de les al·legacions que es van 

presentar. El POUM que avui sotmeten a aprovació provisional es trametrà acte seguit al 

Departament de Territori i Sostenibilitat de la Generalitat de Catalunya per a la seva 

aprovació definitiva, entrant en vigor en el moment de la seva publicació al Diari Oficial 

de la Generalitat. En el Ple de l’aprovació inicial, aquest grup municipal va manifestar 

que el POUM és un instrument jurídic d’importància capital per al desenvolupament del 

poble a llarg termini. És un instrument bàsic per ordenar urbanísticament de manera 
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integral el municipi. Per això era molt important aconseguir el màxim consens polític i 

social en la seva aprovació, com així ha estat, resultat d’un intens treball de tots. I el 

POUM que avui se sotmet a aprovació provisional incorpora nous aspectes d’importància 

rellevant. S’han actualitzat amb nous criteris socials i medi ambientals; s’ha previst 

l’ordenació urbana de noves infraestructres i àrees de nou creixement, millorant la 

connectivitat entre les diferents zones urbanes; i s’ha donat més protecció al patrimoni 

cultural i paisatgístic. Tot això, ajustat a la normativa general d’aplicació i l’aprovació 

dels diferents departaments actuants en la presentació del POUM. Ells destacarien com a 

aspectes singulars rellevants del POUM que avui es sotmet a aprovació provisional, els 

següents punts: Primer, la preservació del territori. Amplien el sòl no urbanitzable i una 

previsió de creixement de 12.000 habitants. Segon, la protecció del patrimoni natural i 

paisatgístic a través del PEIN i del PEDUSC, tots dos plans es van aprovar per tots els 

grups municipals que avui formen el consistori. Tercer, la planificació dels sòls per a 

futurs equipaments cívics, esportius i de lleure. Els canvis més importants que 

destacarien aquí, tal i com abans ha comentat l’alcalde, és l’eliminació del casal de Can 

Calderó i la transformació del solar, habitatges, de l’actual Casal, deixant el sòl com a 

equipament privat, tal i com estava previst inicialment. Després tot el sector de Can Viló, 

que s’incorpora al sector discontinu de la Crisson i de Can Bragulat. Es preveu, dins dels 

aprofitaments, que són oficines i habitatges, se cedeixi la finca de Can Viló a 

l’Ajuntament per tal de completar l’illa central del poble juntament amb l’Hort de la 

Rectoria, guanyant així un espai lliure. El quart punt que destacarien és la preservació del 

patrimoni amb 71 becils, 4 becins, 121 béns d’interès enològic, 41 d’interès medi 

ambientals, 52 camins i 25 zones arqueològiques. El cinquè punt, per la protecció 

d’habitatge assequible per a tothom. És a dir, un 38% del creixement del POUM és 

d’habitatge de protecció oficial. Són 231 habitatges nous, tal i com es determinava en 

les directrius del Pla Local d’Habitatge i es donava sortida també a les demandes dels 

conciutadans manifestades a les jornades de participació ciutadana del Pla d’Habitatge. 

El sisè punt que destacarien és una àrea de desenvolupament econòmic per al poble en el 

sector de La Miralda. Per a ells aquesta és una aposta estratègica amb la finalitat de 

promoure amb garanties d’èxit la realització de projectes en l’àmbit universitari i 
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d’innovació, i poder donar sortida a perfils professionals, acadèmics i emprenedors que 

viuen al municipi i que es puguin plantejar la possibilitat de traslladar la seva activitat a 

Alella. Estan parlant d’activitat econòmica, no d’un polígon industrial, i estan parlant de 

competitivitat del teixit empresarial i de millora de l’ocupabilitat. És cert que, des de 

l’aprovació inicial, aquest sector ha patit un canvi important. En un inici no estava 

prevista zona residencial i ara s’ha diversificat el sector d’usos, i es fa una reserva de 

6.100 m2 de sostre d’habitatges, 6.000 m2 de comercial d’usos i serveis, 1.500 m2  

d’hoteler, i 20.000 m2 per a oficines. La potencialitat del sector, la connexió amb les 

xarxes de mobilitat, tant les que hi ha com les que hi puguin haver, i no vol oblidar 

d’esmentar que, en aquest sector, hi està previst un parc molt important per als alellencs, 

per les seves estones de lleure i d’oci. Per tot això que acaben de dir, perquè creuen que 

aquest és el POUM que millor respon als reptes de desenvolupar el futur d’Alella, 

Convergència i Unió mantindrà el seu suport al POUM i l’aprovarà provisionalment. També 

li agradaria, per acabar la seva intervenció, manifestar el seu reconeixement i agraïment 

a la regidoria d’Urbanisme, a l’equip tècnic d’arquitectes de la casa, especialment al seu 

cap el Joan Mas, també l’equip jurídic amb el secretari i el Sr. Miquel Pigem, i també 

deixar constància del seu reconeixement a la gran labor realitzada per l’exregidor 

d’Urbanisme el Sr. Àlex Asensio, pel seu lideratge polític generador de consensos i també 

per la capacitat tècnica i decisiva en la fase d’aprovació inicial del POUM. 

 

El Sr. alcalde dóna la paraula a la regidora Sra. Marzo, portaveu del grup municipal de 

Gent d’Alella. 

 

La regidora Sra. Marzo dóna les gràcies per les explicacions dels dos grups majoritaris al 

govern. Hi ha dues qüestions prèvies abans de la seva intervenció relatives a la 

intervenció que ha fet l’alcalde, que li agradaria que pogués contestar i, aleshores ja faria 

ella la seva intervenció. Concretament, voldria una reflexió de en què millora 

concretament aquest planejament amb el de l’any 1987. Després d’aquests tres anys de 

feina, entre l’inicial i la provisional, quina considera el Sr. alcalde que és l’opinió de la 

Generalitat en relació als documents de l’avanç i de l’inicial. I també arran de la seva 
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intervenció en què ha detallat les qüestions que considera més importants dels canvis 

que s’apliquen en aquests documents que ara aprovaran i que difereixen, en part, els que 

en el seu moment va defensar el tinent d’alcalde Asensio en l’inicial, a banda dels que ha 

esmentat. Però, per la importància que també tenen des de Can Manyé a Can Viló, els 66 

nous habitatges a la Miralda, la desclassificació de Cal Duch, que és un hotel que deixen 

de tenir, li pregunta, sincerament, que com a mínim, tot i que la llei no ho exigeixi, si no 

hauria estat oportú fer una informació a la ciutadania.  

 

El Sr. alcalde manifesta que les millores respecte el planejament del 87, creu que ja les 

ha explicat abastament amb la proposta. Pel que fa els informes de la Generalitat, doncs 

s’ha anat donant compliment a tot i no hi ha hagut cap tema que qüestionés de fons el 

planejament actual. Hi va haver alguna qüestió amb l’ACA que es va arribar a resoldre 

satisfactòriament per ambdues parts. I, bé, han anat fent els ajustos que els han anat 

proposant els diferents departaments, però entén que estan dintre la normalitat de 

qualsevol tramitació de planejament, i no han tocat, no han posat en qüestió cap dels 

sectors i de les actuacions previstes més importants en aquest planejament, sinó que han 

estat unes qüestions de matisos per acabar de completar el document. Sobre les sessions 

informatives, entenen que el document no només guarda l’esperit de l’avanç de 

planejament i de la seva aprovació inicial, on, en aquells períodes, hi va haver els tràmits 

d’informació pública, sinó que el que acaba fent són uns petits ajustos en el document, 

amb algunes millores que entenen destacades, però que la mateixa Generalitat ha entès 

que la seva relativitat no feien plantejar una nova aprovació inicial, amb la qual cosa han 

cregut que el document podia anar com a tal perquè guardava, acceptava i recollia 

moltes de les propostes que en els dos processos de participació previs es van dur a 

terme. 

 

La regidora Sra. Marzo manifesta que la pregunta venia motivada perquè li consta que 

aquests tres anys llargs que hi ha entre l’inicial i ara, no és un temps en què han estat de 

braços creuats, és a dir, que és un temps en el qual els equips tècnics han hagut de 
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treballar de valent. Hi ha desenes d’informes que s’han demanat i els que per llei són 

preceptius, evidentment. 

 

El Sr. alcalde manifesta que vint i tants. 

 

La regidora Sra. Marzo manifesta que sí, que vint i tants i moltíssimes modificacions que 

s’han hagut d’incorporar als documents, tot i que siguin petites, i tot i que siguin moltes 

vegades normatives. Però hi ha centenars de modificacions en els articles de les normes i 

hi ha molts aspectes. Ella no qüestiona en absolut que aquesta feina no s’hagi fet bé. 

Entén que tenen en aquests moments un govern molt ampli amb forces, amb molta 

capacitat per examinar i veure la idoneïtat d’aquests documents tècnics, però sí que vol 

posar de manifest que entre el procés participatiu primer, abans d’anar a l’avanç, i ara, 

han passat més de 10 anys. 

 

El Sr. alcalde manifesta que el primer el 2004 i el següent 2009-2010. 

 

La regidora Sra. Marzo manifesta que correcte. I en aquest temps no han estat capaços 

de generar en la ciutadania un interès, ni tan sols un interès pel planejament urbanístic 

que és el que defineix el seu model de poble. I ara, en aquests moments, saben que 

s’està fent aquest Ple els que estan en aquesta sala, segurament i pensa que potser ja no 

gaire més gent en aquest poble. I és sobre aquesta desconsideració, des del seu punt de 

vista, al conjunt de la ciutadania, que fa aquesta intervenció. I creu que la pot fer perquè 

no ha tingut l’ocasió de poder parlar amb cap dels grups que en aquests moments estan 

en el consistori, i estan ja a la recta final d’aquest mandat, sobre les idees relatives al 

planejament. I tots els grups que estan en aquesta taula tenen, evidentment, les seves 

al·legacions, les propostes que ells han fet, i ni amb els grups ni, ja no diu amb el propi 

alcalde, que té moltes coses, ni amb el regidor d’Urbanisme. No han parlat amb el regidor 

d’Urbanisme del planejament urbanístic en cap moment. I ells són la tercera força i això 

és així. Això és una constatació. Per tant, no pot sentir-se en aquest sentit satisfeta  

que, senzillament, estiguin complint la llei. No pot sentir-se satisfeta només per això. Dit 
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això, qüestions de la intervenció del Sr. alcalde. En un paper poden trobar-hi 608 nous 

habitatges, el Sr. alcalde parla de 500, i si agafen l’informe de sostenibilitat econòmica 

en són 513. És a dir, en els diferents documents del POUM es troben quantitats diferents 

per la mateixa cosa. En aquest informe, si no s’equivoca, i no s’equivoca, a la pàgina 12, 

encara parla que es programa crear un equipament cultural que substitueixi el Casal en 

l’àmbit del sector de Can Calderó. Ho dirà només una vegada, però en algun paper li falta 

algun bull. Però, en tot cas, abans de posar-hi el segell que està aprovat valdrà la pena 

mirar-s’ho. Ara començarà la intervenció que tenia preparada, més enllà de la resposta a 

la intervenció del Sr. alcalde. Ells, per explicar el sentit del seu vot, s’han de remuntar 

aquests deu anys dels quals parlaven. Faran un relat no tan estricte, des del punt de vista 

normatiu quasi s’atreviria a dir, o administratiu, com ha fet la regidora de Convergència. 

Faran un relat amb una clau més del nom de la cosa. L’abril de 2003, poc abans de les 

eleccions, el govern presidit per Convergència i Unió va signar un conveni d’intencions 

amb els propietaris de Rials per desenvolupar el sector industrial previst al Pla General 

del 87. El maig de 2003 es va presentar, com saben, per primera vegada Esquerra en 

coalició amb La Garnatxa, i el que volia aquell govern, aquella candidatura, era salvar la 

Vall de Rials. I aquesta regidora i altres membres de Gent d’Alella que li consta, van votar 

aquell equip jove de gent que portava un determinat programa electoral. Pot dir també 

que gent de tota la vida ja ho sap, però potser per la poca gent que els acompanya i ha 

vingut després, ja saben que aquell govern primer va pactar amb el PP, després va pactar 

amb el PSC i el Sr. Àlex Asensio quan ja tenia aquest govern una certa estabilitat va 

començar a fer els treballs d’inici de revisió del planejament. També s’ha de dir que 

aquell inici de planejament va quedar estroncat perquè els partits que en aquell moment 

estaven en el consistori o no es van posar d’acord, o no van facilitar la consecució dels 

avanços dels treballs. El planejament en aquell moment s’aturaria. Si no és així, la poden 

corregir, i que li expliquin per què es fa un procés de participació, es tira endavant tota 

una sèrie de feines, i tot això s’atura fins que arriba el següent mandat. En el següent 

mandat, Esquerra i La Garnatxa tornen a guanyar, aquesta vegada amb un suport 

majoritari que els permet governar còmodament i, a més a més, amb un canvi també en 

el lideratge de Convergència, tenen assegurat també durant el mandat, el suport de 
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Convergència al planejament. No diu que sigui aquest el cas, però potser el poc cas o el 

poc que se’ls ha tingut en compte com a Gent d’Alella, pot tenir alguna cosa a veure 

també amb aquesta facilitat de poder governar. El 2007, per tant, comença aquest nou 

consistori on Gent d’Alella tenia un únic representant, que és ella mateixa. I el 19 de 

novembre de 2009, amb dos anys i mig de mandat pel davant, l’alcalde va convocar els 

grups municipals a la primera sessió informativa per tirar endavant el nou planejament. 

Fins aleshores, els regidors i regidores de l’Ajuntament no havien tingut coneixement 

dels canvis i de les propostes que el govern volia posar a sobre de la taula el 26 del 

mateix mes. És clar, si no hi ha una informació prèvia, i si tampoc hi ha una voluntat de 

seure, i dialogar, i parlar, i explicar, i, a més a més, es troba el munt de papers a aprovar 

amb 10 dies o 15 dies de marge, ells l’única cosa que van poder fer, i així ho van 

explicar, és fer un vot de confiança al govern i abstenir-se. I, en aquella ocasió, Gent 

d’Alella es va abstenir en l’avanç de Pla i Gent d’Alella va votar favorablement el procés 

de participació que presentava el regidor d’Urbanisme i tinent d’alcalde, Àlex Asensio, 

amb la confiança que podrien haver-hi propostes de millora a aquesta participació 

ciutadana, tant pel que feia a la difusió com el que feia a la possibilitat de deliberació i 

la possibilitat d’incorporar, d’alguna manera clara, les propostes que fossin majoritàries. 

Ella pensa que, en aquell moment, estaven donant per endavant la seva voluntat de 

participar del procés i la seva voluntat de construcció en el procés. De fet, un cop que es 

fa l’aprovació de l’avanç de planejament, en aquell cas Convergència hi votà a favor, Gent 

d’Alella i el PP s’abstenen, i no recorda què va fer el COR, que li sembla que hi va votar a 

favor, però, tant se val, perquè ja no hi són. Queda palès la seva voluntat de fer 

aportacions, queda palès la seva voluntat de plantejar, de fer arribar les seves idees, i 

queda palès també el seu desig de tirar endavant una sèrie de qüestions relatives a la 

millora del procés participatiu i les posen per escrit i les expliquen. El 4 de desembre, és 

a dir el 19 de novembre comença el procés participatiu. Recorda que va ser entre el pont 

de desembre, que és una cosa que en aquell moment van comentar, de com convoquen la 

ciutadania a un procés de participació, com convoquen les entitats d’un dia per l’altre, en 

el pont de desembre, amb les festes de Nadal a tocar. Es fan tres jornades informatives, 

es considera que s’està fent el procés de participació i informació a la ciutadania. El 4 de 
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desembre es munta la pàgina web i es pugen els documents, i, a partir d’aquí, 

aconsegueixen que un centenar i escaig de gent participi en el procés participatiu, i 

parla de l’any 2009. Fa cinc anys que no diuen res a la gent sobre el planejament 

urbanístic. El 3 de febrer de 2011, tal i com ha dit la regidora Sra. Xatart, s’aprova 

inicialment, i aquesta vegada sí amb el vot en contra de Gent d’Alella. Ells, fins al 

moment, el que havien fet era enviar un document als diferents grups polítics del 

Consistori explicant els seus posicionaments i instant-los a incorporar o a negociar 

alguns d’aquests aspectes dintre del procés. Com que això no va passar, un cop feta 

l’aprovació inicial, aquesta vegada ja amb el vot en contra de Gent d’Alella, dintre el 

període legal, van fer arribar unes al·legacions al govern. Aquestes al·legacions, en 

aquests moments per part de l’actual Consistori, més enllà de llegir, com tothom ha llegit 

la informació, tothom qui ha volgut i que ha pogut llegir la informació de les 

al·legacions, el govern o els grups del govern, o el regidor d’Urbanisme o l’alcalde, és 

igual,  no ha trucat mai a la regidora de Gent d’Alella o al regidor Sr. Bardés, per dir-los 

que les seves al·legacions, pels motius que sigui, les seves al·legacions es desestimen 

íntegrament i “aquí paz y después gloria” i no passa res. Ella continua pensant que en 

aquest cas no són un grup polític, tot i que també l’informe de l’arquitecte municipal 

quan parla de les al·legacions parla que s’han presentat de particulars, entitats i partits 

polítics i ells no són un partit polític. Gent d’Alella és una agrupació d’electors. I no ha 

trobat cap altre partit polític que fes cap al·legació. Demana perdó perquè va fent 

parèntesis i es va perdent. Com que no tenen cap resposta sobre les seves al·legacions, 

decideixen presentar una instància el 23 de febrer del 2012, que això és un any després 

de la presentació de les seves al·legacions, demanant resposta a aquestes al·legacions. 

Instància que, com tantes altres, no se’ls contesta. I el 3 d’abril de 2014, és a dir, 2 anys 

després, l’alcalde els convoca a una nova Comissió Informativa. Fan tres Comissions 

Informatives, reben totes les informacions sobre els canvis que s’han produït i ara, un 

mes i mig després, estan aquí per votar el planejament urbanístic. Ella volia fer aquest 

relat perquè considera important explicar això i, de moment, no ha parlat de planejament 

urbanístic. Només ha parlat de quin ha estat el nivell d’interlocució, de diàleg, de 

deliberació, entre els grups que estan en aquesta taula. Ja no s’hi posa amb el mandat 
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anterior. I tampoc es posa amb el mandat anterior a l’anterior. Però estan en el procés en 

el que estan i són on són, des del seu punt de vista per tot això. Ells, com deien, han 

intentat tenir un paper actiu en el procés. Han intentat estar informats. Han intentat 

tenir sessions amb tècnics de dintre i de fora l’Ajuntament i les han tingudes. I han 

intentat ser el més actius possible. Després d’haver fet confiança en l’avanç de POUM, per 

a ells aquest és un tema important amb la seva abstenció, esperaven, francament, tenir 

un nivell de major capacitat del diàleg. Aquest és un poble petit, són 13 regidors, i no ha 

de ser impossible trobar moments per parlar. Però ho és, ho està sent. I, a més a més, es 

troben també que, segurament és molt lícit, hi hagi obediència de vot i una sèrie de 

pactes i una sèrie de coses per les quals, igual com passa en alguns parlaments que hi ha 

algú que aixeca el dit i fa un senyal i aleshores els 50, o 100, o 150 voten el mateix i ja 

està, doncs aquí no fan el mateix perquè no els cal, però ja se sap per endavant com 

aniran els vots de cadascun dels membres del Consistori. I això és plenament legal, però 

des del seu punt de vista també és un dèficit democràtic i ho vol dir. I per això, també, 

després cedirà la paraula al regidor Bardés. Sobre el tema de les al·legacions vol fer 

algun comentari. A ells, no els preocupa si són moltes o són poques en proporció a altres 

municipis, etcètera. Els preocupa poc això. Els preocupa més, insisteix, aquests silencis 

que hi ha hagut entre l’any 2007 i l’any 2010, aquest nou silenci que hi ha hagut entre el 

2011 i ara, i els sap greu que, del contingut de les al·legacions, no se’n faci esment des 

d’un punt de vista, no evidentment entrar en particularitats, però a ells sí que els 

agradaria fer una lectura de les al·legacions que és aquesta que els farà ara. Lamenten 

que hi hagi persones que vulguin recuperar o mantenir les vinyes, el conreu de vinyes i el 

govern els digui que no. O que, amb el mateix objectiu de preservar o mantenir el 

paisatge, també lamenten que hi hagi persones interessades a tirar endavant la seva 

explotació vitivinícola i no hi hagi cap manera de construir-hi un petit habitage. El 

govern no ha trobat la flexibilitat o la manera de fer-ho, tot i que, com saben 

perfectament, hi ha algun habitatge a Rials, absolutament ben integrat en el paisatge i 

en altres indrets en sòl agrícola. I no diu que el seu model sigui construir habitatge en 

sòl agrícola. No està dient això. Està dient que potser, alguna vegada, s’hauria de poder 

trobar alguna manera i si més no ningú encara li explicat que això no sigui possible. I, 
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com a més a més, resulta que en el poble això existeix, i com a més a més, resulta que hi 

ha altres llocs fantàstics a Europa en què això existeix i no passa res, doncs pensa que 

aquí els ha faltat fer un esforç en aquesta línia. També pensa que perden l’oportunitat 

quan no parlen o quan no acaben d’atendre massa alguns empresaris, alguns comerciants, 

gent d’aquest poble que viu en aquest poble i genera la seva activitat econòmica en 

aquest poble, i no acaben de trobar massa solucions a qüestions que demanen o 

proposen i que es queden allà on són, en la seva proposta. També li sembla que no 

acaben d’estar massa al servei d’aquest poble quan hi ha persones que consideren que 

necessiten o que plantegen poder encabir en el seu habitatge, en la seva casa, de 200 o 

300 m2, la possibilitat que algú més hi resideixi i no trobin tampoc la manera de donar-

hi solució. Bé, això a vegades es produeix de facto. Hi ha famílies que comparteixen un 

únic habitatge. Potser seria millor que ells trobessin la solució d’una forma també legal i 

que en comptes  d’un IBI en cobressin dos, i que donessin sortida a aquestes cases que 

ara, potser per les condicions que hi ha, les famílies no les poden mantenir. El problema 

és que la gent no pugui mantenir casa seva, el problema és que es quedin sense casa. 

També els preocupa no que alguns propietaris d’algunes finques importants en el poble 

s’oposin a la cessió, això no els preocupa, que és el cas d’algunes cases grans que 

s’incorporen en el planejament com a equipaments i que els propietaris volen un altre 

tipus de destí, però l’interès general és l’interès general. Però el que els preocupa és quan 

s’haurà d’apujar l’IBI per mantenir el conjunt d’equipaments que preveu aquest 

planejament, en el benentès que si tot aquests equipaments que hi ha previstos acaben 

sent una realitat, com a tals equipaments per al seu manteniment la despesa s’haurà de 

finançar amb recursos propis. No tindran una subvenció per pagar el llum ni el 

manteniment d’aquests edificis. No la tindran. Serà de l’IBI, i el primer informe econòmic 

de l’inicial ho explica. Però prefereix no pronunciar-s’hi. Qui tingui capacitat tècnica per 

valorar aquest informe que ho faci, però ella no s’hi pronunciarà. Dit això, sobre les 

al·legacions i al tema dels informes també hi ha fet una mica de referència, els informes 

de la Generalitat. Hi ha moltíssimes coses petites o no tan petites, que els informes de la 

Generalitat hi incorporen. Creu que algunes milloren els documents de l’inicial, però hi ha 

altres qüestions que no n’està segura. I per això preguntava a l’alcalde si tot el que la 
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Generalitat li ha demanat que es canviï ja li està bé que es canviï, perquè ella té els seus 

dubtes. Però el Sr. alcalde ha comentat que les variacions són petites. Ella no les veu tan 

petites. Per part seva, en el seu cas, el seu vot avui al planejament urbanístic serà 

favorable, perquè comparteixen aquests quatre objectius que l’alcalde ha comentat, però 

també pensen que dintre d’aquests canvis que hi ha hagut hi ha coses per a les qual ells 

també han lluitat. I parla de la supressió del sector, del P15 Casal d’Alella, perquè ja no 

es preveu el seu desenvolupament en l’àmbit de Can Calderó, i, per tant, aquell objectiu 

que va moure als tres grups de l’oposició en aquell moment, després del 2011, es 

materialitza amb aquest nou document. A més a més, una de les qüestions que hagin 

impulsat també en la Comissió de Seguiment de la Torre del Governador, era la no 

obligatorietat d’enderrocar les dues plantes de la Torre del Governador que això, en 

aquests moments, els nous documents, també donen la potestat que es faci o no es faci. 

Hi ha aspectes d’aquest planejament urbanístic que són favorables, pensa ella, per als 

interessos d’aquest poble, i, en aquest sentit, el vot favorable el donen o el dono, però 

també els vol dir que si en alguna ocasió ells tenen la possibilitat de governar, hi ha 

coses d’aquest planejament que ells no impulsaran. I de la mateixa manera que el govern 

d’Esquerra va fer diverses modificacions puntuals, quatre com a mínim canviant allò que 

estava previst en el seu moment, bé sigui pel Pla General o bé sigui per 

desenvolupaments de Convergència i Unió mentre ha governat, ells mirarien de fer el 

mateix. I un dels aspectes que ells voldrien canviar té a veure amb això que comentava. 

Ells pensen que hi ha una inflació d’equipaments en aquest planejament des del punt de 

vista de la sostenibilitat econòmica. Han de tenir un equipament important per sota 

l’autopista, pels barris d’Alella Mar, etcètera. Però un només, evidentment el Casal a Can 

Calderó ja va fora. Però és que han de pensar que amb tot el que tenen, amb tot el que 

ara ja tenen, tenen els nous equipaments previstos i un potencial, els números segur que 

estan molt ben fets d’unes previsions de finançament de 61 milions d’euros. En el seu 

model de poble això no és sostenible, per a ells. Volia fer un incís també sobre les 

al·legacions que en el seu moment ells van presentar i també explicar una mica quins 

aspectes els agradaria reconduir. I un d’aquests és el tema de l’habitatge, un altre és el 

tema dels equipaments i, respecte l’habitatge, els documents actuals, que insisteix que la 
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xifra de nous habitatges varia segons els documents que mirin, però tant se val, però 

l’últim informe de la Comissió d’Urbanisme de la Generalitat estima que, per suposat, 

arriben amb el que està planificat i amb el que hi ha a assolir els nivells de creixement 

que es plantegen. Però és que ells tornen a insistir que el planejament del 87 ja preveia 

12.000 habitants a l’any 2000 en aquest poble, ja els preveia, i no es va acabar d’esgotar 

i, com molt bé ha explicat l’alcalde, hi ha una sèrie de peces que encara no s’han 

desenvolupat. Però és que, a més a més, hi ha aquestes 250 parcel·les per edificar. 

L’alcalde diu un centenar d’habitatges buits i les pròpies memòries i documents en parlen 

d’uns 250 com a mínim. Però és que ara, si algú va a Can Teixidó, la meitat de les cases 

estan buides. I ella no pretén que se’n vagin tots a viure a Can Teixidó. No està dient 

això. Però el que no poden fer és agafar la dada de 1,7 persones per habitatges perquè és 

la ràtio a Catalunya, quan ells, a Alella, la ràtio d’ocupació és de 2,8, perquè aleshores els 

números no els surten. I si agafen la ràtio dels 2,8 amb els 1.000 habitatges que entre el 

desenvolupament de parcel·les, el que queda per desenvolupar i el que preveu el POUM, 

amb tots els seus respectes se situen potser amb 3.000, 3.500 persones més amb les 

mateixes infraestructures viàries que tenen ara, suposant i esperant que la Generalitat 

invertirà i farà aquest ramal previst paral·lel a la carretera, esperant que això sigui així. 

Ella no es vol estendre massa, perquè acaba sent un petit càstig, però, si tenen tantes 

ganes de treballar per al paisatge, que facin aquesta carta del paisatge. Perquè tenen la 

diagnosi feta del 2009, i ja han passat cinc anys. I sobretot, insisteix, si algú té ganes 

de conrear vinyes que el deixin conrear vinyes si us plau. Passaria la paraula al regidor 

Bardés perquè ell també té el seu vot. 

 

El regidor Sr. Bardés manifesta que intentarà ser ràpid, perquè la Mercè ja ha explicat 

bastant detalladament tot. Ell, com a regidor de l’agrupació cívica política que es diu 

Gent d’Alella, moltes vegades han de discrepar en el vot, i aquesta vegada serà una 

d’elles. Perquè ells són, com ja ha explicat més d’una vegada, són assemblearis, i com 

assemblearis que són no sempre poden votar el mateix. I en aquest cas intentarà explicar 

una mica el seu vot molt ràpidament. Tot i valorant la feina ben feta, i que s’han fet 

coses bones i que aquest POUM té coses molt bones, per exemple el creixement per sota 
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dels pobles del costat, condicionar el creixement a dotar un gran nombre d’habitatges 

socials, tan necessàries sobretot en aquests moments de crisi, conservar el paisatge i 

moltes altres qüestions positives. Però també n’hi ha força de negatives o almenys no tan 

bones, com per exemple que el creixement d’Alella s’ha bolcat a tota la part de l’est 

d’Alella. S’ha bolcat tot a Alella Mar, tot o quasi tot. En aquest cas, a Alella Mar es va 

muntar una plataforma ara ja fa cinc anys, on hi havia força gent. Hi va haver reunions 

amb el Consistori, es van fer una sèrie de demandes i, majoritàriament, per no dir totes, 

es van desestimar. Aquestes peticions parlaven de reduir una mica els habitatges que 

anaven a les vinyes. Estaven parlant en aquella època, si no ho recorda malament, de 275 

habitatges multiplicat per un ràtio de 2 o 3 habitants per habitatge, es posaven 800 o 

900 habitants en el raconet de les vinyes de La Serreta. Entenen totalment massificat 

pels petits vials que tenen i les infraestructures que tenen en aquell raconet d’allà. 

També alguna altra plataforma han fet peticions que no han estat escoltades. El POUM no 

contempla de forma proporcionada la millora de vials que s’ajusti al creixement. O sigui, 

fan un creixement, deixen el que són els vials de proximitat pràcticament com estan. 

Alguna millora com el pont de Badalona que això ja s’havia d’haver abordat fa moltíssim 

temps,  perquè hi ha hagut multitud d’accidents en aquell baden i mai hi ha hagut 

manera que s’hagi escoltat aquest petit detall. I moltes coses que ja les ha explicat la 

Mercè i que no les pensa repetir. No s’atreveix a votar negativament, perquè 

veritablement és veritat que hi ha força coses bones en aquest POUM, sincerament n’hi 

ha força, però les que acaba d’explicar i algunes altres realment l’obliguen que el seu vot 

sigui el d’abstenció. 

 

El Sr. alcalde manifesta que, si els sembla bé, els respondria i després continuarien si 

volen fer una contrarèplica a la seva rèplica. Després continuaran amb el regidor del 

Partit Popular i amb la tinent d’alcalde i regidora del Partit Socialista. Sí que és cert que 

aquell any 2003, i intentarà ser ràpid i no contestarà totes les seves apreciacions,  

perquè o no haurà pres un apunt o perquè considera que no procedeix la seva resposta. Sí 

que, entre altres qüestions, es van presentar aquell any 2003 Esquerra Republicana de 

Catalunya juntament amb el col·lectiu de La Garnatxa amb el lema del programa “50 
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idees per canviar Alella“ i creu que n’han aplicat unes quantes. La del càmping de Can 

Magarola no l’han dut a terme, però, de la resta, creu que el poble d’Alella n’ha vist un 

munt. En aquell primer mandat es van començar els treballs que es van encarregar a un 

equip redactor i que, a finals de l’any 2008, es va prescindir dels seus serveis havent fet 

uns treballs sectorials molt bons, però per disconformitats amb aquell equip i també 

perquè en aquell mandat arran d’una sentència judicial varen valorar la possibilitat, i tots 

van arribar a una entesa, d’intentar resoldre la qüestió plantejada per RIALS, S.A. Allò va 

tenir el procés que va tenir i a partir del 2008, amb l’arquitecte municipal d’aquell 

moment, novament incorporat, en Josep Val, varen continuar les feines que, després han 

seguit amb en Joan Mas com a actual arquitecte municipal i responsable tècnic de la 

redacció d’aquest document. Ara no entraran en un debat profund sobre el diàleg entre la 

regidora Sra. Marzo i el seu grup, i la seva persona o el seu grup. En qualsevol cas, no sap 

si, en aquell moment, al llarg de l’anterior mandat va demanar gaires vegades per parlar 

amb el regidor d’Urbanisme, és possible, i segur que ell la va anar informant de tot el 

procés, malgrat que la regidora Sra. Marzo hi vegi, evidentment, tot un seguit de 

mancances que no comparteix, però que respecta. El que també creu que s’haurien de fer 

mirar, no per res sinó per fer mirar, si, en principi, el consens, l’acord, el diàleg,  la resta 

de grups municipals doncs podrien dir que és fluid, correcte i profitós, tant amb els que 

estan a l’oposició, o sigui Partit Popular o quan abans Convergència i Unió estava a 

l’oposició i ara quan està al govern i amb el Partit dels Socialistes i Esquerra Sumem, 

doncs és un diàleg fluid que els portarà, entre altres coses, segurament a aprovar amb el 

vot favorable de tots aquests quatre grups aquesta proposta. Doncs potser s’haurien de 

fer mirar perquè tenen i segurament ell també té un problema de comunicació, però ells 

segur que tenen un problema de manca de comunicació, perquè amb la resta s’hi poden 

entendre prou bé i s’entenen prou bé. El que parla la regidora Sra. Marzo d’obediència de 

vot, democràtic, és la seva opinió però tot i que no són un partit polític sí que són un 

grup polític. Partit no, però com a grup que exerceix la política com a mínim local, són 

un grup polític. El tema del conreu de les vinyes, si diuen que no a poder fer un petit 

habitatge allà a la vinya, no depèn d’ells, depèn de la Generalitat de Catalunya que és qui 

controla, qui mana sobre el sòl nou urbanitzable, i que impedeix la construcció de nous 
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habitatges en el no urbanitzable. Per tant, va més enllà de la bona voluntat que tenen 

ells. El tema del conreu de la vinya, ells es queixen i el seu argumentari té la seva 

campanya i aquí ho han tornat a dir, tant ell com el seu company, ve a protegir una 

vinya, la vinya de La Serreta que deu tenir segurament una hectàrea i mitja, 

aproximadament, de vinya conreada. Ara el fan pensar, però creu que gaire vinya més no 

trepitgen, més enllà que sí que hi ha uns sòls no urbanitzables on es conreen altres 

productes. Però estan parlant d’una vinya, d’una hectàrea i mitja de vinya, on hi va una 

de les potes estratègiques d’aquest planejament, que és la dotació suficient o una 

dotació important d’habitatge de protecció oficial. I sacrificar una hectàrea i mitja d’una 

vinya que en aquella ubicació té el seu cert interès paisatgístic, però relatiu, quan han 

blindat en el PEIN 300 hectàrees de sòl no urbanitzable,  en el qual, en les dues vegades 

que van presentar les propostes d’ampliació, la regidora Sra. Marzo hi va votar en contra. 

Sacrificar una hectàrea i mitja o dues hectàrees amb l’objectiu públic o general de poder 

dotar-se en aquell espai que creu que són 118 o 120, creu que són 118 habitatges amb 

algun tipus de protecció oficial, creu que el sacrifici, si han de parlar així, pot ser-hi. Ells 

li plantegen el tema de la possibilitat que en habitatges unifamiliars es poguessin partir, 

i entén que això hauria de ser en les urbanitzacions. Aquí advocava per una densificació 

dels diferents barris allunyats del centre amb les infraestructures viàries que tenen, i que 

el fet de multiplicar per dos o per tres el nombre d’habitatges a Mas Coll sense fer-hi res 

més, per posar un exemple, potser sí que generaria alguns problemes de mobilitat, però 

és una opció que en algun moment també varen estar valorant. El tema de la pujada de 

l’IBI o no la pujada de l’IBI. Aquí abans s’ho ha deixat, però el nombre d’habitants que 

aquest POUM planifica, planteja com a objectiu d’aquí aquests 15 o 20 anys a esdevenir, 

els fa passar dels 9.700 habitants actuals a uns 11.500 a 15 o 20 anys, a un ritme de 

creixement al voltant de les 100 persones any, que és un creixement que ells entenen 

força vegetatiu i que és el que s’ha vingut produint en els darrers 12 o 13 anys, 

aproximadament, amb aquest ritme de 100 veïns més que s’han anat incorporant però 

que, si es fa aquesta aposta per l’habitatge de protecció oficial, d’aquests 460 que 

apareixeran nous, més enllà dels que ja estan programats que van fins a 608, doncs n’hi 

haurà uns que faran retenir gent que ja està vivint a Alella, i gent d’aquesta que 
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necessita emancipar-se. Però l’increment numèric d’habitants ell creu que serà, però serà 

molt relatiu. L’IBI no ho sap. Vindran més habitants i, per tant, ells també hauran 

d’assumir la seva part de contribució en el municipi. Però a banda, si es desenvolupa el 

sector de la Miralda, dons segurament també hi haurà IAE i altres fonts d’ingressos. Ell 

pot entendre que la proposta no és que sigui prou sostenible sinó que és molt sostenible, 

continguda amb un desenvolupament de model compacte. Un dels problemes d’aquest 

poble i de molts pobles de Catalunya fruit del creixement urbanístic que es va produir en 

els anys 70 i 80, va ser el creixement dispers, el model de pobles dispersos, com és el 

cas, que estan parlant d’uns 60 km de carrers equivalents als que pugui tenir Santa 

Coloma de Gramenet amb una dotzena part del nombre d’habitants. I el que cal és, 

protegint l’entorn, protegint tota la corona que actualment envolta l’urbà, doncs acabin 

de fer operacions que compactin el territori. El tema de la inflació d’equipaments. Això és 

una previsió a 15 anys vista. S’aposta clarament per uns espais d’equipaments esportius 

importants, a l’aire lliure, que també vénen a cobrir la seva possible aportació en el Pla 

director urbanístic del baix Maresme a desenvolupar. I allà caldrà repartir càrregues i 

obligacions dels diferents municipis que composaran aquest Pla. El que aportaran és una 

zona d’equipaments esportius quan podrien haver aportat altres dotacions. I per això 

també es fa l’aposta en el Pla per als equipaments esportius a la Gaietana. Evidentment, 

donen resposta a una demanda dels veïns d’Alella de Mar per tal de poder dotar d’un 

equipament amb una centralitat i una potència, rodejat d’una important zona verda, que 

haurà de donar, en el seu moment, resposta a les necessitats que, en aquell moment, 

quan es desenvolupi aquell Pla es creguin necessàries. L’equipament de la Miralda està 

pensat en clau econòmica. Sí que possiblement el seu propietari no vol donar-la com ella 

ara defensava. En qualsevol cas, dintre d’aquell parc empresarial, dintre d’aquella nova 

centralitat que tindrà Alella a l’entorn de l’activitat econòmica, el fet que hi pugui sorgir, 

en el seu moment, un centre d’empreses públic, una incubadora, un centre de negocis, 

això és una possibilitat que posen damunt la taula i que creuen que pot ser molt 

interessant per a l’Alella d’aquí 10 o 15 anys. L’altra és Can Viló. Tenien Can Manyé, estan 

utilitzant Can Manyé, i Can Viló, segurament, en el futur substituirà Can Manyé amb una 

posició de millor centralitat i que farà que l’illa central del poble sigui o de titularitat 
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pública pràcticament tota, o pública i, evidentment, la que té la parròquia,  però que el 

municipi entén que guanya. Ella pot considerar que això és excessiu, però ja ho veuran. 

És amb previsió d’aquí a 15 anys que aquests tres edificis pugin tenir usos públics o 

algun pot tenir algun ús vinculat, però que no comporti cap despesa per a l’Ajuntament. 

Això, en el seu moment, els responsables municipals hauran de valorar-ne les bondats. El 

nivell de creixement de què ella parlava de 3.500, entenen que estan parlant de 1.500 o 

1.800 persones i creuen que la seva informació és prou correcte. El tema de la inversió 

dels 61 milions que plantejava la regidora Sra. Marzo en el desenvolupament del POUM, 

d’aquests 61 milions, 34 són inversions que hauran de fer els privats en el 

desenvolupament dels sectors, que seran inversions que milloraran els sistemes viaris, els 

espais públics, i que busquen aquesta millora del  poble. Dels altres 27 es plantegen uns 

possibles ingressos via subvencions al llarg d’aquests 15 anys, de 7 milions d’euros, que 

són unes xifres que amb subvencions de la Diputació i de la Generalitat de Catalunya, 

malgrat en el moment que estan actualment però que estan parlant d’aquí 5, 10 o 15 

anys, no les creuen desorbitades. I després estan parlant en aquests 15 anys d’una 

possible inversió municipal, de l’Ajuntament, d’uns 17 milions d’euros. Aquest mandat, 

aquest Ajuntament haurà invertit 4 milions d’euros. Estan parlant de 15 anys i de 7 

milions d’euros, és possible. Pel que fa a les intervencions del Sr. Bardés, i amb això 

acabaria aquesta intervenció, bàsicament, només una intervenció que ha fet respecte 

aquest grup de veïns d’Alella de Mar que es varen moure en el seu moment per tal de fer 

algunes propostes per millorar, per reduir impactes dels barris de la Gaietana, Mar i 

Muntanya, la Soleia i la Serreta. El regidor Sr. Barés mateix ho ha dit, en el seu moment 

les propostes que portaven d’habitatges en el sector de La Serreta eren de 275 

habitatges. Aquest POUM ja en l’aprovació inicial en planteja 198, és a dir, una tercera 

part menys dels habitatges que van proposar inicialment i que acollint el suggeriment 

d’aquells veïns, varen decidir que es reduïen o sí o sí. Per tant, el document millorable? I 

tant. Podria ser molt diferent? Segur. És més, respecta i li sembla molt coherent amb la 

seva posició mantinguda al llarg d’aquests anys, que plantegin que si tenen la 

possibilitat de governar no impulsaran alguns dels aspectes d’aquest POUM, faltaria més. 

Li sembla molt correcte i fins i tot coherent amb la posició que han mantingut al llarg 
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d’aquests anys. Dit això, els agraeix que hagin decidit per una part en nombre dels seus 

regidors, de poder votar-hi a favor. Això és important. I que l’altre fixi una posició 

d’abstenció. En qualsevol cas, els agraeix la seva reflexió sobre el planejament, hi hagin 

tingut discrepàncies o no, i que se sumin d’aquesta manera a l’aprovació d’aquest POUM. 

 

La regidora Sra. Marzo manifesta que li sembla quan ha intentat fer el seu relat de la 

cronologia, no administrativa sinó del que hi ha anat, pensa que sí ha quedat clar que ha 

tingut l’accés a la informació per part dels tècnics de l’Ajuntament sempre que ha estat 

precís, i pensa també que ha quedat clar que havia pogut comentar amb el regidor 

Asensio en diverses ocasions alguns dels aspectes, i que ell, a més a més, hi ha dedicat 

sempre molt de temps a les seves explicacions, i ho ha fet sempre d’una forma molt 

pacient, detallada i entregada diria ella. Amb l’alcalde no ho ha fet. És possible que hi 

hagi aquests problemes de comunicació, però creu que és com en els matrimonis, perquè 

dos es barallin n’hi ha d’haver un que ho posa fàcil. Potser és ella la que no ho posa fàcil, 

però, és clar, si ella és la que envia missatges que no se li contesten, si ella és la que 

escriu correus que no se li contesten, si ella és, fins i tot, qui  envia instàncies que no se 

li contesten, si ella és la que demana hora sempre quan s’han de veure, doncs ella no sap 

qui té el problema. Potser és seu, però no ho té clar, perquè en aquest Consistori hi ha 

grups que abans han estat a l’oposició amb qui no han tingut problemes per posar-se 

d’acord i tirar endavant una campanya, o per treballar junts en el seu moment amb els 

pressupostos. És a dir, ella problemes de comunicació, que li permeti que li digui, però 

fins i tot professionalment es dedica a això. Aleshores s’ha guanyat la vida fins ara, i que 

li digui que té problemes de comunicació, perquè ell no parla amb ella, no li admet de 

cap de les maneres. És veritat que la Generalitat diu a què es pot destinar un sòl i a què 

no es pot destinar, però és que el planejament urbanístic el que pot fer és classificar, 

desclassificar, programar, desprogramar. És a dir, que no ho portin tot a l’extrem, perquè 

ni està plantejant si els interessa conservar i preservar una casa perquè tingui un ús 

públic no ho facin, no està dient això. És a dir, no està fent una defensa a ultrança de la 

propietat privada i dir que ells com a Ajuntament no tenen la potestat d’anar a 

identificar aquelles edificacions que pensen que poden tenir un ús important per al 
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poble, ni molt menys. Però tampoc està dient que està proposant urbanitzar o construir 

cases per tot el sòl no urbanitzable o agrícola. No ha proposat això. Estava comentant o 

dient que a vegades els falta trobar la sensibilitat i la manera, perquè és una qüestió a 

vegades de trobar la manera, de trobar algunes solucions a alguns casos concrets. Si 

parlen del tema de vinyes serà una hectàrea i mitja o en seran dues, tant se val, perquè 

no només estava parlant de les vinyes de La Serreta, està parlant de les vinyes que s’han 

arrencat fa poc temps al costat del cementiri on ara es crien cavalls. Això passa en les 

vinyes que deixen d’estar en producció al llarg d’aquests anys. D’aquella al·legació que 

demana reclassificar com a sòl agrícola per plantar-hi vinyes, uns espais de Rials que 

abans eren de vinyes i perquè es van deixar en el seu moment han passat a ser 

colonitzats pels pins. Tots saben que quan es deixa un terra sense conrear el més fàcil és 

que s’hi faci una pineda ràpidament i és un cas concret que parteix d’aquestes 

al·legacions. Li preocupen més aquestes vinyes que deixen d’estar en producció que 

l’hectàrea i mitja, des del punt de vista quantitatiu de les vinyes. Però és veritat que una 

de les qüestions que havia demanat, tant en l’anterior mandat com en aquest, era que 

fossin una mica curosos a tenir grafiades ben bé les vinyes que tenen en producció, i on 

tenen vinyes i com les tenen i tal. I aquests esforços, pel que li han explicat els serveis 

tècnics, estan en procés, però en aquests moments encara no saben si estan millor que fa 

10 anys, millor que en fa 5, pitjor que en fa 20. Encara no tenen la informació. 

L’al·legació que fa referència a compartir un habitatge no és a Mas Coll és a Alella Parc. 

Segur que ell ho sap, perquè ho ha vist amb tranquil·litat. És evident que no està 

proposant tampoc que sistemàticament doblin l’edificabilitat o la densitat de les 

urbanitzacions. No està dient això. I respecte la Miralda, per la distància que hi ha entre 

la Gaietana i la Miralda, pensa que amb un equipament potent per a Alella de Mar és 

suficient. I sobre els beneficis teòrics que hauria de tenir la Miralda des del punt de vista 

de serveis econòmics i tal, estan mancomunadament amb El Masnou impulsant la Casa del 

Marquès en aquests moments. La distància que hi ha entre la Casa del Marquès i la finca 

de la Miralda, què vol que li digui. No diu que una cosa no valgui per l’altre, però ho 

haurien de mirar, perquè si una cosa han de fer per posar seny és mirar de mancomunar 

al màxim equipaments i serveis. Ella en cap moment s’ha referit al tema d’equipaments 
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esportius. Ella s’estava referint senzillament a allò del que dóna compte l’informe 

econòmic i que textualment deia que l’Ajuntament haurà d’incrementar la seva recaptació 

si vol atendre les necessitats de manteniment dels edificis, que són els que ha dit el Sr. 

alcalde, però han de pensar que tenen també per desenvolupar la nova biblioteca. És a 

dir, tenen tot el que tenen ara més tot el que han planificat. Aquestes són les peces 

grosses, però el Sr. alcalde sap que també tenen altres petites edificacions o espais 

previstos en el municipi, tant a la Serreta com a la Via Gandesa. És a dir, tenen 

multiplicitats de petits espais previstos en el planejament, per donar servei als seus 

serveis municipals. En aquest cas, pensa que poden defensar perfectament això. El Sr. 

alcalde diu que aquest any invertiran 4 milions. Sí aquest anys n’inverteixen 4, i un altre 

n’inverteixen 1, i un altre no arriba a l’1. Depèn de l’any això. I sobre el tema de 

l’habitatge, poden dir que estan planificant per arribar fins a 12.000 habitants, però ella 

això li qüestiona. A cada casa s’hi ficarà la gent que s’hi fiqui. I, en qualsevol cas, que el 

Sr. alcalde no li qüestioni que fan uns càlculs pel que diuen els seus documents per 1,7 

persones per habitatge i no li qüestioni tampoc, perquè ho diuen els seus propis papers, 

que la mitjana a Alella són 2,8. Per tant, ho multipliquen pel que és la mitjana d’Alella. 

Que no ho multipliquin per la mitjana de Catalunya, perquè Alella és aquest poble 

encantador que ell diu i té uns condicionants i té unes característiques que no són les de 

la mitjana, en termes ni de renda, ni d’educació, ni de mil coses. 

 

El Sr. alcalde manifesta que coneix prou bé les seves limitacions. 

 

La regidora Sra. Marzo manifesta que fa expressions de cansament. 

 

El Sr. alcalde manifesta que no són expressions de cansament, és veure com endreça la 

seva resposta. La regidora Sra. Marzo diu que s’haurà d’apujar la recaptació de l’IBI, 

doncs sí, s’haurà d’apujar però perquè hi haurà més habitatges que faran apujar aquesta 

recaptació. En el no urbanitzable, lamentablement, no tenen competències per molt que 

li posin imaginació. Impedir que s’arrenquin vinyes? Ja els agradaria a ells, però els 

esforços que fan per a la dinamització de l’enoturisme i la marca de la denominació 
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d’origen són molt importants buscant precisament que això no hagi de passar, quan la 

tendència per la dimensió de la seva denominació podria portar a pensar que no s’hauria 

d’arrencar aquestes vinyes, que igual la denominació podria estar en perill d’extinció i per 

això treballen. I el que busquen és que, en el seu moment, quan sigui possible, es 

plantin més vinyes, que, d’altra banda, hi ha algunes senyals que els indiquen que es 

pugui anar incrementant la producció. També és el que busquen. El tema de duplicar la 

densitat, Alella Parc, Mas Coll, Can Comulada són barris de característiques similars. Casa 

El Marquès del Masnou és un projecte que ha sortit a posteriori del seu treball, però que 

també té unes dimensions petites i que entén que en un període de temps molt curt es 

veuran sobreeixits per la demanda que hi pugui haver. 2,8 segurament per la tipologia 

d’habitatges que tenen, que són habitatges molt grans, però precisament el paquet de 

viatges que surten d’aquest nou POUM són habitatges de 70, 80, 90 metres quadrats, 60 

metres quadrats en la seva majoria. I fins i tot els altres que no són de protecció, que 

són plurifamiliars, tenen o poden tenir 90 metres quadrats, que probablement el públic 

objectiu serà un altre que el de les cases unifamiliars. En qualsevol cas, no li vindrà a 

discutir ara si 1,8 o 2,7. Com deia, els 4 milions d’euros dels que ell parlava, parlava de 

tot aquest mandat i el mandat anterior. I, per tant, al ritme d’1 milió d’euros de mitjana 

anual d’inversió municipal, doncs és una qüestió, senzilla segur que no, però segur que és 

factible. Ja sap que no s’han de comparar amb els altres municipis de l’entorn, perquè 

cada municipi és com és i es desenvolupa com vol, però municipis com Vilassar de Dalt, 

Sant Vicenç de Montalt o Sant Andreu de Llavaneres, que han aprovat els seus 

planejaments darrerament, els creixements d’habitatges previstos nous estan per damunt 

del miler, cosa que aquí ni s’hi acosta i són municipis del seu perfil de població, de 

rendes econòmiques semblants. Vilassar de Dalt una mica menys, però Vilassar de Dalt 

mateix posa prop 600 de habitatges en un sol sector. Creu que la proposta de 

desenvolupament d’Alella és sostenible i compacte. Els agraeix la seva evolució en el seu 

posicionament i el seu suport, aquest sí crític o aquest suport parcial en el planejament 

urbanístic,  i tindran temps, suposa, en el camí del desenvolupament dels sectors, de 

potser trobar noves vies de comunicació i que els permetin col·laborar més del que ho 

han fet fins ara. 
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El Sr. alcalde dóna la paraula al regidor del grup municipal del Partit Popular. 

 

El regidor Sr. Berzosa manifesta que està clar que a aquestes hores de la nit i per no 

seguir cansant al respectable públic assistent a aquest Ple, i també com deia Baltasar 

Gracián “Lo bueno si breve dos veces bueno” la seva intervenció intentarà acotar-la en el 

temps el màxim possible. Abans d’entrar a explicar el posicionament del grup municipal 

del Partit Popular i el sentit del seu vot, i quasi que per al·lusions, li agradaria fer una 

valoració, dirigir-se a la portaveu del grup municipal Gent d’Alella respecte d’alguns dels 

extrems de la seva intervenció. En primer lloc, i és molt sincer, perquè sempre intenta 

ser-ho, li ha semblat, i ho diu amb tot el respecte i també amb afecte, que la intervenció 

de la portaveu de Gent d’Alella ha estat una intervenció electoralista. Estan en 

campanya, és cert. Gent d’Alella no creu que es presenti a les eleccions al Parlament 

Europeu, però pot entendre que tingui necessitat de participar d’alguna forma en el 

procés electoral fent una intervenció, entén, electoralista. Cadascú aprofita els faristols, 

tribunes o recursos com millor creu que li convenen. I des d’aquesta percepció que aquest 

regidor ha tingut d’una intervenció electoralista, s’explicaria el posicionament bipolar, 

esquizofrènic, no sap com seria adjectivat per algun especialista psiquiàtric, i ho diu amb 

afecte. Gent d’Alella ha objectat distints extrems del Pla d’Ordenació Urbanística 

Municipal que avui ve a aquest Ple per a la seva aprovació, de forma reiterada, de forma 

consistent, inclús de forma contundent. Fins i tot,  en algun moment, amb algun 

argument que hagués pogut recepcionar-se per aquest regidor per a finalment acabar 

votant sí. És un no, però sí. I després de manifestar el sentit del seu vot, perquè encara 

no l’han votat, ha tornat al no. No, però sí. Ara sí, però una altra vegada no, perquè això 

és una porqueria. Perquè bàsicament una mica ha estat això. Entendria també des 

d’aquesta percepció electoralista de la intervenció ara sí dels dos regidors, els seus 

companys de Gent d’Alella, entendria també el posicionament del company Josep Bardés. 

És clar, quin millor magnetisme electoral que intentar captar al màxim de voluntats dels 

possibles electors. I, per això, què millor que tenir les dues vessants, Dr. Jekill i Mr. 

Hyde. Sí, no, però sí, no, i s’abstén, i es posa de perfil i no diu res, i així tots contents. 
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Causa hilaritat, causa gràcia, però al cap i a la fi els tretze regidors aquí el que fan és 

representar els seus veïns. I els representen perquè ha estat el mandat democràtic, i fins 

on ell arriba a recordar i són dos mandats els que aquest regidor porta en aquest Ple, en 

aquest Ajuntament, no ha vist en cap moment, en cap ocasió, que es decideixi o es forci 

el sentit del vot de cap grup municipal, aixecant el dit índex. En tot cas, perquè potser 

això ja està desfasat, potser ara el que es fa és “WhatsAppejar” i, en fi, altres coses. 

Però, al final, els tretze regidors el que fan és representar els seus veïns, els seus 

electors, els seus votants, en definitiva, cadascun d’ells, i, per tant, representen 

legítimament i democràticament el que és la voluntat del poble d’Alella, les persones que 

el composen i les persones que hi viuen. En algun moment de la seva intervenció, i no és 

la primera vegada, probablement, li surt el rampell soviètic, sembla que té un afany per 

conculcar el dret a la propietat privada. Un dret fonamental reconegut en l’article 33 de 

la Constitució en els drets fonamentals de tots els ciutadans. I bé, sembla que té certa 

obsessió per intervenir la propietat privada i les cases grans de Can Teixidó, que no estan 

ocupades pels seus propietaris, doncs van allà i les reparteixen. És que això no funciona 

així, diu a la regidora Sra. Marzo. Gràcies a qui sigui, probablement al devenir de la 

història, doncs aquest tipus de funcionament d’alguns pobles, algunes societats, algunes 

nacions o alguns països, ja va finir. Li sembla molt bé que ells siguin assemblearis, que 

pensin que tot és assemblea i la voluntat popular, i els soviets i el poble i la classe 

obrera i la classe no sap què, i que la participació ciutadana, perquè ara han canviat allò 

dels soviets per la participació ciutadana i els processos participatius. Està molt bé, però 

a l’hora de la veritat, i aquest regidor ha recolzat totes aquelles propostes que s’han 

debatut en aquest Ple municipal, en aquest sentit de comptar amb el màxim de 

participació ciutadana en aquelles decisions que, evidentment, afecten de manera més 

directa o incideixen de forma més directa els seus ciutadans, els seus veïns. Però que no 

siguin demagogs. La participació ciutadana no només a Alella, sinó en qualsevol altre 

municipi, en qualsevol comunitat organitzada de persones és la que és. I no es pot forçar 

la participació ciutadana. I quan s’han fet processos de participació ciutadana i aquest 

POUM els ha tingut, no només aquells que preveu les vies  legals d’aprovació del POUM a 

través de les al·legacions, que com bé s’ha dit han estat recollides en un percentatge 
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molt elevat, amb seguretat o amb certesa, molt més elevat que altres planejaments de 

municipis propers o municipis més grans, doncs la participació és la que és. I l’interès 

dels veïns, probablement queda delegada, en el moment que dipositen en una urna, ja 

sigui amb les sigles del Partit Popular que són menys de les que dipositen amb les sigles 

d’Esquerra Republicana, per exemple. I en aquest moment hi ha aquesta delegació i 

aquesta delegació inclús de la participació. Pretendre que es faci tot a través 

d’assemblees, a través de soviets, a través de processos de participació ciutadana, igual 

perd el sentit instal·lar-se i atrinxerar-se en aquesta bandera que no porta a res. I que, 

en qualsevol cas, i repeteix, en aquest procés de planejament s’ha tingut en compte i els 

veïns han pogut dir el que els ha semblat o els que els ha convingut en cada moment. Ha 

arribat a dir, i l’ha sorprès que inclús el Sr. secretari no fes cap incís, perquè ha arribat a 

dir quan estava en el no, abans d’arribar al però sí, per després acabar al però no, quan 

estava encara en el no ha arribat a dir que tenia seriosos dubtes que aquest Pla hagués 

complert amb la llei. No sap exactament quin abast volia donar a aquesta manifestació,  

però el Pla no només ha comptat amb un jurista que és el Sr. Pigem, el company Pigem, 

sinó que també hi ha el Sr. secretari d’aquest Ajuntament que té l’obligació o entre les 

seves funcions hi ha, primordialment, el vetllar perquè qualsevol decisió o acord 

municipal s’ajusti a la legalitat vigent. Dir que aquest POUM, aquest planejament és 

il·legal, perquè no complir amb la llei el converteix en il·legal, doncs és una 

manifestació que té greus conseqüències i, a més, li genera dubtes. Perquè si no 

compleix la llei i és un no, però acaba sent un sí, perquè el votarà tot i que no compleixi 

la llei, doncs potser s’ho hauria de mirar. Dit això, el grup municipal del Partit Popular, 

no repetirà l’exposició exhaustiva que ha fet el president, el Sr. alcalde, respecte el 

contingut d’aquest POUM, d’aquest planejament. No reiterarà l’exposició cronològica dels 

treballs que s’han dut a terme per arribar a aquest punt. I el que sí volia expressar és el 

per què el Partit Popular, el grup municipal del Partit Popular, votarà de forma favorable 

a aquesta aprovació definitiva del POUM. I ho votarà perquè tenen la ferma convicció que 

el POUM, que és un instrument de planejament, però bàsicament i en llenguatge planer 

és el marc, el quadre en el qual volen veure el municipi d’aquí a 15 anys, 20 anys, que és 

la vocació amb què neix el POUM. Encara que després, històricament, s’han prolongat en 
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el temps, doncs és un marc que agrada al grup municipal del Partit Popular perquè és un 

marc contingut, és un marc d’un desenvolupament contingut, sostenible, que preserva a 

més el territori amb les peculiaritats que té Alella. Que, efectivament, inclou o incorpora 

una important contenció respecte l’expansió urbanística. No s’afavoreix, no es facilita 

l’especulació immobiliària. I, per cert, incís, parèntesi que obre i després tanca,  recorda 

a la Sra. Marzo que ella va ser la regidora que va portar a aquest Ple, en un mandat 

anterior, allò de l’àrea residencial estratègica, que no era sinó un instrument 

d’especulació urbanística, és veritat que un producte propi de l’època de l’alegria 

immobiliària, però que creu recordar que ho va portar a aquest Ple quan ja la crisi estava 

manifestada. No recorda si eren 400 habitatges o 500 habitatges el que ella plantejava o 

recollia aquell ARE que va portar en aquell Ple. Tanca parèntesi. Deia que la previsió de 

creixement que recull, que preveu aquest POUM, és una previsió d’un creixement 

contingut que inhabilita en gran mesura les possibles especulacions immobiliàries i que, 

a més, com han dit els companys que l’han precedit, inclús la regidora Sra. Marzo encara 

que sigui amb la boca petita, recull la previsió d’una bossa important d’habitatge social. 

Un dels tercers objectius que ha comentat l’alcalde i que aquest regidor també fa seu, i 

cadascú té les mancances que té a nivell personal i Alella com a municipi també té les 

seves carències, i una de les carències més importants o vitals que mostra o manifesta 

Alella, és probablement la falta d’aquest sector terciari que també queda recollit en 

aquest planejament amb aquest parc empresarial que preveu. A més, l’equipament públic 

que preveu és un equipament raonable, també contingut, però que, evidentment, donarà 

cabuda a les necessitats que, com a municipi, tenen. Essent aquests quatre objectius els 

que aquest POUM defèn i així ha estat des del principi, des de l’època, i s’han fet lloes al 

exregidor Àlex Asensio, que també aquest regidor del grup municipal del Partit Popular fa 

seves respecte els treballs inicials, bé durant tot el seu mandat com a regidor responsable 

d’Urbanisme i tinent d’alcalde, bé des del primer moment, doncs aquests van ser des del 

primer moment els quatre objectius del nou  planejament per als propers 15 o 20 anys. I 

són objectius que el grup municipal del Partit Popular ha fet seus, avui torna a fer-los 

seus, i ho reitera mitjançant aquest vot afirmatiu, sense bipolaritats, esquizofrènies ni 

mirant al públic per intentar captar vots o no se sap què. Simplement per una qüestió de 
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coherència i per una qüestió de convicció. Voldria, per finalitzar, reiterar, també, 

l’agraïment a l’arquitecte municipal Joan Mas, al seu assessor jurídic extern el company 

Miquel Pigem, i a tot el personal de la casa que ha servit de recolzament als treballs que 

avui els han portat a aquest Ple, per a la votació definitiva del Pla d’Ordenació 

Urbanística del municipi d’Alella, i que aquest regidor del grup municipal del Partit 

Popular hi votarà en sentit afirmatiu. 

 

La regidora Sra. Marzo manifesta que va a allò important. Algú ha sentit o ha escoltat 

que ella hagi dit que hagi posat en dubte que estigués legalment ben armat? Perquè ella 

té els seus dubtes que algú hagi entès això, francament. Tindran l’acta en el seu moment, 

però ella no ha dit en cap moment que podria haver-hi una il·legalitat o alguna cosa mal 

plantejada. Ho pregunta de debò. Si algú ho ha sentit que li digui, perquè no ha dit això 

en cap moment. 

 

El regidor Sr. Berzosa manifesta que ell el que ha recollit en el moment que ho 

manifestava és que tenia seriosos dubtes que aquest POUM complís amb la llei. 

 

La regidora Sra. Marzo manifesta que no. 

 

El regidor Sr. Berzosa manifesta que a partir d’aquí. Els seus companys regidors ja que 

són interpel·lats si han sentit o al Sr. secretari si hi ha hagut aquesta manifestació que 

ell posa en boca de la regidora Sra. Marzo, és el que ha escoltat i demana als seus 

companys regidors i al Sr. secretari que ho afirmin o ho neguin si s’ha equivocat, és que 

ella ha dit literalment, i ho ha recollit que tenia seriosos dubtes que aquest planejament, 

aquest POUM, complís amb la llei. 

 

La regidora Sra. Marzo manifesta que més aviat el contrari. Precisament el que sí ha dit 

és que entre el document de l’inicial que va ara i l’anterior, s’han modificat més d’un 

centenar de petites modificacions en un centenar de l’articulat de les normes. Que per 

descomptat que sap que estan en llei i que no ho dubta. Si ella del que es queixa és que 



64 

 

en els processos de participació hagin fet estrictament el que la llei demana, res més. De 

no anar per davant. A qui li demana el vot a ella amb la seva intervenció? A la senyora de 

l’alcalde? A qui li demana el vot ella? Perdó, però si fa una intervenció electoralista que li 

digui a qui li demana el vot. A qui li està demanant el vot? Amb què? A qui? Una 

intervenció electoralista és aquella que demana el vot. I quin vot vol i de qui? Per favor. 

És que li sap greu perquè al final és fàcil parlar de bipolaritat, d’esquizofrènia, per uns 

munta Gent d’Alella, perquè ella ha proposat al PSC anar a les llistes i com no l’han 

deixada per això ella munta Gent d’Alella. No eren els “pijos” ells? Són els “pijos” o són 

els soviets? A veure, ells estan acostumats que se’ls digui de tot. Inclús el Javier, que ho 

fa amb gràcia, que la té tota, pot fer conya de l’assemblearisme, els soviets, el 

comunisme, i el que ell vulgui. Però, ella només li diu una cosa, estarà encantada de 

veure les aportacions que fa al Reglament de Participació Ciutadana que anirà al Ple del 

proper mes, perquè aprendrà molt d’ell i del Partit Popular sobre participació ciutadana. 

O sigui que li doni canya, que faci unes quantes aportacions de les bones, i ella xapó, 

perquè les farà seves. És clar que sí. Està disposada a aprendre tot el que faci falta sobre 

participació ciutadana del Partit Popular i de qui sigui. I respecte moltíssim el vot del 

regidor Sr. Berzosa i la seva argumentació, moltíssim, però no li preguntarà quantes 

hores ha dedicat a mirar la documentació del planejament, ni la d’ara, ni la de la inicial, 

ni res. Que no li digui, perquè està segura que el seu vot és el vot que representa el 

Partit Popular i li sembla molt bé i no es posarà amb ell. Però d’aquí a parlar 

d’electoralisme, al final què vol que li digui al regidor Sr. Berzosa, que alguns dels seus 

vots van a Gent d’Alella? Doncs sí. Però aquest no és el seu problema. En tot cas serà el 

problema del Partit Popular, no el seu. I respecte a l’ARE, la seva moció de l’ARE parlava 

de proposar l’estudi, mai en aquella moció es parla de 400 habitatges o del que sigui. És 

que, en qualsevol cas, era una proposta d’estudi. I si alguna cosa això mostra és que sí 

que hi ha interès per a l’habitatge social. Per descomptat que hi ha interès per a 

l’habitatge, però no un interès demagògic. Ja ho va dir l’altre dia en la Comissió 

Informativa, que els joves es quedaran si tenen un treball. Els joves d’Alella es quedaran 

si hi tenen treball. Un fill es quedarà a viure aquí si hi té treball i, si no n’hi té, no per 

molt habitatge social que tinguin. 
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El regidor Sr. Berzosa manifesta que serà molt breu. La regidora Sra. Marzo convindrà 

amb ell que almenys han alegrat una mica, han despertat algun somriure, que s’estava 

dormint algú.  

 

La tinent d’alcalde Sra. Mans manifesta que li dóna les gràcies al Javier per haver-los fet 

somriure una mica. A vegades amb coses certes i d’altres amb coses no tan certes, però 

bé. En aquest Ple, avui, ja s’ha exposat per part dels diferents grups i de manera molt 

àmplia el que significa aquest planejament i per les diferents fases que ha passat fins a 

la del dia d’avui. Ella, abans de tot, i entenent que el procés d’elaboració d’aquest 

planejament ha estat llarg i feixuc en certs moments per tal que s’obtingui un bon 

document i fer un bon dibuix d’Alella en els seus futurs 15 anys, li agradaria abans de tot 

agrair a totes aquelles persones que en els darrers dos mandats i en l’actual també, han 

estat treballant-hi a fons per tal que aquest document tiri endavant. I també vol agrair la 

paciència de l’arquitecte municipal Joan Mas, que ha passat hores explicant-los a aquells 

regidors i regidores que s’han incorporat en aquest mandat les fases d’aquest planejament 

i les seves modificacions. I gràcies també a l’equip de govern amb el qual han arribat a 

enteses per tal de tirar endavant aquest planejament. Avui és important aquest document 

que van a aprovar de forma provisional, perquè projecta el que seria o serà el municipi en 

els propers anys. Aquest planejament els dibuixa el planejament de poble que volen i els 

marca les línies bàsiques i els criteris a seguir per al seu bon acompliment. Després 

d’aprovar-se en la seva fase inicial pel Ple de 3 de febrer de 2011 i revisat posteriorment 

per la Generalitat i modificat segons les seves indicacions, pel seu compliment i amb 

algunes noves modificacions que s’hi han introduït, podrien dir que tenen quasi 

enllestida l’eina que els definirà el futur d’Alella. I remarcaria, com alguns ja han fet 

aquí, les línies generals a grans trets d’aquest planejament, com serien la protecció del 

sòl no urbanitzable amb l’ampliació del PEIN, la previsió d’una important dotació 

d’habitatge social que en el conjunt del municipi pot arribar a ser de 231 habitatges més 

dels que ja tenen actualment. O la dotació d’equipaments del pla a tocar de l’autopista, o 

l’àmplia protecció del patrimoni arquitectònic, medi ambiental, d’elements naturals i 
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enològics, així com el desenvolupament del sector de la Miralda amb la previsió de la 

futura estació de tren, la variant o circumval·lació del poble i amb els nous accessos a 

l’autopista. La Miralda ha de ser la futura zona de desenvolupament econòmic del 

municipi amb la previsió que s’hi puguin ubicar oficines, habitatges i zones comercials i 

de serveis. Dit això i després de tenir la veu constipada perquè se li tapa el nas, i estant 

d’acord amb el document que avui s’aporta aquí per a la seva aprovació, el grup 

municipal socialista hi votarà favorablement. 

 

La regidora Sra. Vilaró manifesta que ella voldria fer una molt curta intervenció, no pas 

per anar a explicar el que ja s’ha repetit abastament aquí avui, sinó per parlar com a 

regidora que ha arribat molt a final d’aquest llarg procés molt laboriós i que ha implicat 

l’esforç de moltes persones, tant del cos tècnic com d’anteriors representants polítics, per 

dir que han tingut l’oportunitat de conèixer-lo a fons durant aquests tres anys que tant 

ella com alguns dels seus companys porten en el Consistori, i que ella està molt 

convençuda que no el vota per obediència deguda a ningú, sinó perquè està convençuda 

que és un molt bon document, que serà molt profitós per al poble durant els propers vint 

anys. 

 

El Sr. alcalde manifesta que, si li permeten, abans de posar-ho a votació, només per 

al·lusió al debat farà una intervenció de dos minuts. Personalment creu que els joves es 

quedaran a Alella si tenen la possibilitat de trobar-hi un habitatge a Alella i un lloc de 

treball en el seu entorn, i si és a Alella encara millor. Però l’obligada emigració que s’ha 

produït al llarg de tots aquests anys, ha estat la impossibilitat d’accedir a un habitatge a 

un preu assequible o mínimament raonable. I l’afirmació que feia el Sr. Berzosa sobre si 

qüestionava la legalitat o no. D’alguna expressió s’ha pogut insinuar o entendre que 

potser ho qüestionava. No sobre el que parlava de les respostes als informes i segurament 

no és el que ella pretenia, però s’ha pogut entendre. El que voldria és agrair el suport i la 

col·laboració i la participació de tots els grups municipals en l’elaboració al llarg de tots 

aquests anys d’aquest document que marca el futur, i li ha agradat molt l’expressió 

d’aquest marc on volen veure el poble que volen per als propers anys. Agrair a tota la 
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gent, als tècnics externs que han col·laborat al llarg de tots aquests anys en l’elaboració 

d’aquest document, que han aportat coneixement i expertesa en àrees molt importants. A 

tota la gent d’aquesta casa de les àrees d’Urbanisme, Serveis Municipals de Medi 

Ambient, d’Intervenció i de Secretaria, que els han portat fins aquí, a l’elaboració 

d’aquest document. I, especialment, com abans citava, al Josep Val, en el seu moment, 

en el Miquel Pigem per tot el seu suport jurídic, a en Joan Mas, com a responsable de la 

travessia d’aquests darrers anys d’aquest document, i a l’Anna Bruy pel suport que mentre 

ha estat a l’àrea d’Urbanisme al llarg de tots aquests anys també va aportar i va fer 

perquè aquest document hagués arribat fins aquí. I tot i que no sap si potser li han 

regalat massa les orelles en el Sr. Asensio, sí que tenir un darrer agraïment i 

reconeixement al Sr. Asensio, però que també al col·lectiu de La Garnatxa. Ell recordarà 

sempre, i de tant en tant ho explica, devia ser per allà el mes d’octubre o novembre de 

2002, potser ja gairebé era desembre, feia mig any de les eleccions municipals, en el 

local de la Revista Alella, anterior en el que tenen actualment, una trobada amb el Sr. 

Àlex Asensio, on li demanava o li proposava per enèsima vegada que donessin el pas i 

que s’impliquessin en la vida política municipal. Ell recordarà que aquell dia li va 

plantejar que el planejament o el poble te’l fan fer o te’l fan. Si et quedes fora sempre 

podràs criticar que te l’estan fent, i, si t’hi impliques, sempre pots arribar a fer-lo tu. 

Suposo que no va ser per aquesta conversa o sí, però la següent trobada va ser amb el 

col·lectiu de La Garnatxa que es mostrava disposat a entendre’s. El planejament que avui 

s’aprova té molt de tots els grups que al llarg d’aquests anys hi han participat. Durant  8 

anys,  l’Àlex Asensio va liderar el procés fins al 2011, moment en què va decidir fer una 

parada  i baixar del tren. Alguns altres l’han seguit i l’han portat fins aquí, entenent que 

fins a bon port, però voldria pensar que aquell model de poble que pensàvem en aquell 

2002, 2003, conjuntament amb La Garnatxa, avui donen una passa molt important 

perquè sigui una realitat en el futur. Havent dit això, si els sembla ho posarien a votació.   

 

 

A continuació la Presidència sotmet a votació la proposta. Hi voten a favor el Sr. alcalde, 

els tinents d’alcalde Sra. Mans, Xatart i Sr. Salas, i els regidors, Sres. Fernández, Marzo, 



68 

 

Nonell, Rubio i Vilaró, i Srs. Almendro, Berzosa i Llorca; s’absté de votar-la el regidor Sr. 

Bardes. En conseqüència s’aprova la proposta.  

 

 

Essent les 22 hores 15 minuts s’absenta de la sala el regidor Sr. Bardes.  

 

 

11.- PROPOSTA DE LA REGIDORIA D’EQUITAT SOBRE APROVACIÓ DEL PROTOCOL PER A 

L’ABORDATGE DE LA VIOLÈNCIA ENVERS LES DONES.- La tinent d’alcalde Sra. Mans ret 

compte de la proposta de la regidoria d’Equitat, la qual literalment diu: 

 

“Des de fa un temps que l'Ajuntament d'Alella està treballant per establir una 

col·laboració estreta entre tots els departaments municipals, les associacions de 

dones del municipi i els serveis públics que actuen a Alella i que ofereixen serveis 

per atendre les situacions de violència de gènere.  

 

El Protocol per a l'abordatge de la violència envers la dona d'Alella pretén ser 

l'eina que coordina tots aquests esforços i posa en comú els mitjans personals i 

materials per poder lluitar de la manera més eficaç possible contra aquesta 

problemàtica.  

 

Aquesta atenció a les dones necessita ser especialitzada i que respecti el moment 

i les decisions de la dona. La violència és un procés i s'ha d'entendre i treballar 

com a tal. Cal oferir a la dona un espai per realitzar una identificació, donar-li 

una informació clara i proporcionar-li el temps necessari per a prendre una decisió 

amb la major seguretat possible. És tant o més necessari, també, oferir-li un 

seguiment i/o un procés per a la seva recuperació.  

 

És per tot això que s'ha elaborat aquest protocol, i que prioritàriament representa:  
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• La creació d'una xarxa de treball entre Policia Local, Policia de la Generalitat -

Mossos d'Esquadra-, l'Àrea Bàsica de Salut, Serveis Socials, Joventut i Educació 

on la comunicació i el treball en equip són els aspectes més destacats. És així 

com es vol assolir el compromís d'entendre l'actuació de cadascun d'aquests 

serveis com una part d'un tot, on cal procurar que les dones hi accedeixin.  

 

• Un acord de treball en el qual preval el compromís de tots els serveis per: 

prestar un servei de qualitat, donar a conèixer aquest Protocol a tot el personal 

dels serveis implicats i formar-lo per actuar adequadament i unificar actuacions 

i recursos per a una atenció integral que asseguri les màximes recuperacions 

possibles. 

 

Aquest és un document que estableix com actuar i per tant esdevé sols una part 

de les mesures necessàries per a l'abordatge integral de la violència contra les 

dones. Al seu entorn caldrà desenvolupar estratègies de prevenció i sensibilització 

i establir mecanismes útils per a una ràpida detecció.  

 

És per tot el que s'ha exposat, que es proposa que el Plenari que adopti el següent 

acord:  

 

Aprovar el protocol per  a l'abordatge de la violència envers les dones.“ 

 

 

La Presidència obre la deliberació i la regidora Sra. Marzo manifesta que celebra que 

s’hagi millorat el document anterior, que tampoc era tan vell. Donaran,lògicament, el seu 

vot favorable al protocol. Sí que és veritat que farien una demanda i és que realment 

s’apliqui i que no passi una mica, d’alguna manera, com ha passat amb l’anterior que se’ls 

ha quedat una mica en un calaix. Que, per tant, es faci efectiu i es posin tots els mitjans 

i tota la coordinació possible perquè faci el servei que ha de fer.  
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La tinent d’alcalde Sra. Mans manifesta que ja ho estan fent. S’han estat avançant en 

aquest sentit. Això segur que es durà a terme amb la millor eficàcia possible.   

 

  

A continuació, la Presidència sotmet a votació la proposta, la qual s’aprova per 

unanimitat. 

 

 

12.- MOCIÓ DELS GRUPS MUNICIPALS D’ERC-SXA-AM, CIU, PSC-PM I GD’A DE SUPORT 

A LA CONTINUÏTAT DE LA COOPERACIÓ MUNICIPAL AL DESENVOLUPAMENT.- La 

regidora Sra. Vilaró ret compte de la proposta dels grups municipals d’ERC-SxA-AM, CiU, 

PSC-PM i Gd’A, la qual literalment diu: 

 

“Els ajuntaments de Catalunya van ser la primera instància de l’administració 

catalana que va dedicar recursos públics, fa més de 25 anys, a la cooperació al 

desenvolupament com a resposta a les demandes inicials de la ciutadania de 

destinar el 0’7% del PIB a la cooperació amb els països del Sud. 

 

Aquest fet ha anat creixent de forma progressiva i parteix del convenciment que 

en un món globalitzat com l’actual tot allò que a l’àmbit local té repercussions 

també en té a l’àmbit global i viceversa. Així doncs cal combatre els desequilibris 

Nord/Sud tant a través d’iniciatives de cooperació al desenvolupament al Sud, 

com per mitjà de propostes d’educació pel desenvolupament al Nord. El paper de 

les administracions locals així com el de la ciutadania per a treballar a favor de la 

justícia social és imprescindible per assolir una major equitat, i ha de continuar 

tenint  una incidència creixent. 
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En el cas d’Alella, des del 2005 es compleix amb el compromís de dedicar el 0’7% 

dels ingressos propis a la cooperació internacional i s’actua satisfactòriament 

entorn de diferents iniciatives de promoció de la cooperació al desenvolupament i 

la sensibilització. A través de la comissió de participació ciutadana (la Comissió 

de Cooperació Internacional), s’elaboren i es defineixen les diferents línies 

estratègiques anuals així com les actuacions a participar i els projectes amb els 

que el municipi ha de col·laborar. 

 

La Declaració Universal dels Drets Humans és un document essencial per a tots 

els pobles i nacions per tal d’assolir l’ideal comú de la dignitat humana, la justícia 

i la pau al món.  Al llarg del seus articles es reconeix la necessitat de promoure 

mesures des de tots els territoris perquè això sigui així. 

 

La cooperació municipal catalana és una decisió política fruit d’una consciència 

col·lectiva que s’empara en un seguit de lleis i normatives, a tots els nivells, que 

avalen des de fa dècades, aquesta capacitat d’actuació: 

 

- Carta Europea d’Autonomia Local del 15 d’octubre de 1985 ratificada per l’Estat 

espanyol l’1 de març de 1989, en el seu article 10.3 estableix que “les entitats locals 

poden, en les condicions eventualment previstes a la llei, cooperar amb les entitats 

d’altres Estats”. 

- Els successius Estatuts d’Autonomia de Catalunya de l’any 1979 i de 2006 

estableixen competències exclusives en règim local a la Generalitat de Catalunya. 

- Llei 23/1988. Llei espanyola de 7 de juliol de Cooperació Internacional per al 

Desenvolupament que estableix a l’article 20 que “la cooperació al desenvolupament 

que realitzen les CCAA i les entitats locals és expressió solidària de les respectives 

societats” i entén que “l’acció que les esmentades entitats en la cooperació al 

desenvolupament es basa amb els principis d’autonomia pressupostària i 

autoresponsabilitat en el seu desenvolupament i execució”. 
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- Llei 26/2001. Llei catalana de cooperació al desenvolupament aprovada per 

unanimitat pel Parlament de Catalunya el 17 de desembre, entén la cooperació al 

desenvolupament i la solidaritat internacional, com a bé públic global en la 

realització de la qual s’ha compromès la societat catalana. Una de les especificitats 

més importants del model català de cooperació que recull aquesta llei, és la 

concepció de la intervenció pública com a complementària i impulsora de les 

iniciatives cíviques de solidaritat i cooperació. 

 

Hi ha també diferents pronunciaments internacionals des de principis dels anys 80 

del s.XX sobre el paper important dels municipis en el treball de la cooperació, la 

pau i els drets humans. Els més significatius són: 

 

- 1a Conferència Europea de Ciutats i Desenvolupament (1985) en les conclusions 

de la qual es “fa una crida a les autoritats locals perquè donin suport i estimulin els 

intercanvis de cooperació Nord/Sud, junt amb les ONGD”.  

- La Carta de Berlín (1992), un dels primers documents aprovats sobre el tema de la 

cooperació des de l’àmbit local, que es va elaborar a la Conferència celebrada amb la 

presència d’ONGD, administracions locals i moviments socials de 53 països. Conté 

recomanacions importants, per la cooperació des de l’àmbit local, a través del 

document “Iniciatives Locals pel Desenvolupament Sostenible”. 

- Carta Europea de Salvaguarda dels Drets Humans a la Ciutat (2000), document 

aprovat per més de 400 ciutats a tota Europa, entre d’elles un centenar de catalanes, 

que recull la solidaritat com un dret i la cooperació municipal com una obligació. 

- Declaració de París (2005) sobre l’eficàcia de l’ajuda es destaca el paper de les 

autoritats locals en la planificació del desenvolupament.  

- La Comissió Europea (2013) publica una important comunicació adreçada al 

Parlament Europeu, al Consell, al Comitè Econòmic i Social Europeu i al Comitè de les 

Regions titulada “Capacitació de les autoritats locals en els països socis en ares a la 

millora de la governança i l’eficàcia dels resultats del desenvolupament”, on es 

reconeix la importància de les entitats locals tant dels països del sud com les del 

nord per tal d’assolir una bona eficàcia dels processos de desenvolupament. 
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En aquest sentit, el Consell de Cooperació al Desenvolupament de la Generalitat 

de Catalunya, l’abril de 2014, acorda que la cooperació municipal al 

desenvolupament és un dels trets d’identitat del model català de cooperació al 

desenvolupament i de treball per la pau. 

 

Per tot això, els grups municipals d’ERC-SxA, CiU, Gd’A i PSC-PM proposen al Ple 

municipal l’adopció dels següents acords: 

 

PRIMER.- Manifestar novament el rebuig a l’actual llei 27/2013 de 27 de desembre 

de Racionalització i Sostenibilitat de l’Administració Local (LRSAL), que atempta 

contra la cooperació local al desenvolupament en no contemplar aquesta com a 

competència pròpia ni delegable. 

 

SEGON.- Donar suport a les iniciatives de la Generalitat i del Parlament de 

Catalunya i a les associacions municipalistes del nostre país a fer tots els esforços 

necessaris per a la modificació de la LRSAL o que, si més no, aquesta no sigui 

aplicable a Catalunya en base al fet que l’Estatut d’Autonomia confereix 

competències exclusives al Govern de la Generalitat en l’Administració local. 

 

TERCER.-  Instar als partits polítics amb representació al Parlament de Catalunya 

que  treballin  perquè en el marc de la reforma local catalana, que actualment està 

en tràmit parlamentari, es garanteixi la possibilitat de continuar duent a terme la 

cooperació municipal al desenvolupament com a competència voluntària per part 

dels municipis.  

 

QUART.- Donar suport a la inclusió d’una referència explícita a la importància de 

l’acció exterior dels municipis i a la cooperació local al desenvolupament dins 

l’articulat del projecte de Llei d’Acció Exterior, que actualment també està sent 

tramitat pel Parlament de Catalunya. 
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CINQUÈ.- Continuar amb el compromís de l’Ajuntament d’Alella entorn la justícia 

social i la cooperació al desenvolupament tot realitzant actuacions per combatre 

les desigualtats entre Nord/Sud. 

 

SISÈ.- Comunicar aquesta moció a les associacions municipalistes, al Fons Català 

de Cooperació al Desenvolupament, al Govern de la Generalitat, al Parlament de 

Catalunya, als grups parlamentaris del Parlament de Catalunya i al Congrés dels 

Diputats.”  

 

 

La Presidència obre la deliberació i la regidora Sra. Vilaró manifesta que intentarà ser 

breu perquè ja comencen a estar cansats. És el que passa amb les mocions que sempre 

arriben al final. Com segurament sabran, des de ja fa diversos anys, l’Ajuntament d’Alella 

ha fet seu el compromís de dedicar el 0’7% dels seus ingressos propis a la cooperació al 

desenvolupament. Els diferents consistoris que hi ha hagut durant aquests anys, els 

diferents governs, han fet seva la idea que cal treballar des de tots els àmbits per tal 

d’assolir la justícia social i equitat no entesa com una cosa local sinó entesa com un 

aspecte global. Ells des del govern estan molt convençuts d’aquesta tasca que estan fent, 

de la mateixa manera que també ho han anat demostrant o fent evident diversos grups al 

llarg del temps. Amb la recent aprovació de la llei de racionalització i sostenibilitat de 

l’administració local, coneguda com LRSAL, la possibilitat d’exercir competències de 

cooperació des de l’àmbit local desapareix com a competència pròpia dels Ajuntaments i 

tampoc no figura com a competència delegable. Per tant, es posa en perill una branca de 

la cooperació que és la cooperació feta des de l’àmbit local, que, dintre de la seva 

modesta aportació, però que és una aportació important, i que sens dubte ha col·laborat 

a fer passes cap a l’assoliment d’aquesta justícia social en l’àmbit global. Per tant, 

aquesta inquietud de les entitats locals, com dels ajuntaments, com de les agrupacions 

de municipis hi és,  i és molt seriosa perquè ara mateix no està clar que es puguin 

mantenir les polítiques de cooperació des de l’àmbit local. I s’ha impulsat una moció des 
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del Consell de Cooperació al Desenvolupament de la Generalitat de Catalunya, on es fan 

una sèrie de consideracions que ha fet seves també el Fons Català de Cooperació, que 

agrupa a tot un seguit d’Ajuntaments de Catalunya agrupats per tal de poder vehicular a 

través d’aquest fons les seves aportacions de cooperació internacional. I aquesta moció 

els va arribar amb el prec de portar-la als respectiu plens i poder-la aprovar. N’han fet 

una adaptació. Tots els grups municipals, excepte el grup Popular, s’han afegit com a 

proponents. L’han estat transaccionant. Bàsicament el que fa és reconèixer que la 

cooperació municipal catalana és una decisió política que ja ve de molts anys i que s’ha 

anat fent palesa i consolidant al llarg del temps. També fa palès una sèrie de documents 

en l’àmbit internacional que ja des de fa ben bé dues dècades i mitja reconeixen la 

importància de la cooperació des de l’àmbit local. I, finalment, proposa l’adopció d’una 

sèrie d’acords. Ella agraeix als grups que s’hi hagin volgut afegir també com a 

proponents, perquè troba que és de justícia que intentin lluitar per continuar amb la seva 

aportació. 

 

El regidor Sr. Berzosa manifesta que, com que sembla ser que és l’únic grup municipal 

que s’ha quedat al marge de ser proponent d’aquesta moció, explicarà el per què. 

Evidentment és quasi de coherència i sentit comú. La llei de racionalització i 

sostenibilitat de l’administració local, és una llei aprovada pel govern del Partit Popular. 

És una llei que bàsicament els objectius que persegueix són justament evitar que molts 

ajuntaments, que estan en situació de dèficit o de ruptura tècnica, doncs evitar que això 

se segueixi produint i racionalització, com diu el propi nom de la llei, no només de les 

estructures municipals sinó de les retribucions, el nombre de càrrecs públics, el nombre 

de regidors, la racionalització del treball públic municipal. És una llei que el que pretén, 

justament, és evitar que les conseqüències de la crisi afectin els municipis que, en 

definitiva, són els gestors més immediats i l’administració més propera al ciutadà, i, per 

tant, que aquestes conseqüències a través del propi Ajuntament acabin perjudicant la 

prestació de serveis públics essencials, la competència dels quals resideix en 

l’administració local. I essent així, no només perquè sigui una llei proposada i aprovada 

pel govern del Partit Popular, en el que ell milita, sinó perquè té la ferma convicció que 
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és una llei que neix amb aquesta vocació i que és de sentit comú el que així sigui. No 

només, no pot sumar-se com a proponent a aquesta moció sinó ni tan sols votar-hi a 

favor. És més, ni tan sols abstenir-se’n. Creu que ha de votar en contra per una qüestió 

de coherència i de consciència, amb independència que aquest regidor també pensi que 

des dels municipis, des dels ajuntaments hagin d’ajudar a aconseguir aquesta justícia 

social a la qual feia referència la regidora Sra. Vilaró, més enllà dels límits del terme 

municipal dels propis pobles, no només de Catalunya sinó de la resta d’Espanya, de la 

nació espanyola. I, amb independència d’això, i com que entén que la situació de crisi no 

permet o no hauria de permetre excessius dispendis, votarà en contra d’aquesta moció. 

 

 

A continuació la Presidència sotmet a votació la moció. Hi voten a favor el Sr. alcalde, 

els tinents d’alcalde Sres. Mans i Nonell, i Sr. Salas, i els regidors, Sres. Fernández, 

Marzo, Rubio, Vilaró i Xatart, i Srs. Almendro i Llorca; hi vota en contra el regidor Sr. 

Berzosa. En conseqüència s’aprova la moció.  

  

 

PRECS I PREGUNTES 

 

A) La regidora Sra. Marzo manifesta que li agradaria proposar, o demanar, o preguntar si 

és factible o si s’ha estudiat ja, potser, posar un pas de vianants a l’alçada de Can 

Cabús o per sobre de Can Cabús, una mica per donar servei als vianants que 

necessiten creuar no només a Can Cabús, que com a local públic és necessari, sinó 

també fins i tot pels habitatges, per a la gent que està vivint a Can Rovira i a les 

cases de dalt de Can Cabús.  

 

B) La regidora Sra. Marzo manifesta que la segona qüestió té relació amb el tema dels 

contenidors per veure si des de l’Ajuntament podrien millorar d’alguna manera la 

situació dels contenidors a la zona del Sorli, o la utilització que en fa el Sorli, també 
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es pot dir d’aquest manera. Potser no és un tema que ara sigui moment per donar 

gaires explicacions per l’hora que és, però que sí que li agradaria que es pugui 

treballar i comentar-ho en una Comissió Informativa o en un Ple, com es vulgui. 

 

 El Sr. alcalde manifesta que, pel que respecte a aquest segon punt, el regidor de 

Medi Ambient en la propera Comissió Informativa ja li n’informarà com cal, o abans 

si ho creuen convenient. I pel que fa al tema dels passos de vianants, aquesta és una 

qüestió per la qual han tingut alguna sol·licitud que els ha portat o l’ha portat a ell 

mateix a anar a la Direcció General de Carreteres per plantejar el fet de poder creuar 

la carretera en algun dels punts. Hi ha un problema de filosofia que és que si 

haguessin de posar un  pas de vianants de cada accés, doncs gairebé podrien pintar-

lo des de Can Calderó fins a Can Magarola. El problema és que una vegada l’has 

creuat en un punt, no hi ha vorera a l’altra costat, que en el planejament sí que es 

planteja que en un futur això pugui ser. És més, havien fet una proposta no formal, 

amb una de les primeres propietats per tal que fes una cessió d’un espai i pogués fer 

una inversió, que pogués ser el principi d’aquest passeig paral·lel en la BP-5002, en 

el tram per damunt del carrer Les Heures, però ells, d’entrada, s’hi van negar i ho 

tenen damunt la taula. Estan pendents que la Direcció General de Carreteres els doni 

una resposta per veure com poden tractar-ho, sigui amb passos de vianants, sigui 

amb semàfors per a vianants. És una cosa que tenen damunt la taula per resoldre, 

una realitat que tenen, aquesta necessitat de passar del tram de la riera a les finques 

de l’altre costat de la carretera. Hi estan al darrera.  

  

 

I no havent-hi més assumptes a tractar, la Presidència alça la sessió, essent les 22 hores 

30 minuts, de la qual s’estén aquesta acta que, com a secretari, CERTIFICO. 


